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LENINGRAD, 16 OCTOMBRIE.

Primul lucru pe care l-am făcut în 
zorii ultimei zile petrecute la Moscova 
a fost... să ne culcăm. Căci recepția din 
ajun de la ambasada Republicii Popu
lare Romîne a durat pînă foarte târziu. 
Ea a urmat spectacolului de gală cu 
„Svejk în cel de al doilea război mon
dial", la care au asistat E. A. Furțeva, 
ministrul Culturii al U.R.S.S., N. P. Fi- 
riubin, locțiitor al ministrului Afacerilor 
Externe, S. K. Romanovski, președintele 
Comitetului de stat pentru relațiile cul
turale cu străinătatea etc. In sală s-au 
aflat de asemenea numeroși reprezen
tanți ai corpului diplomatic. în pauză, 
E. A. Furțeva a venit în cabinele acto
rilor pentru a-i felicita și a le ura drum 
bun spre Leningrad.

...Unde ne aflăm de o săptămînă. De 
cum am sosit, colectivul Teatrului de 
Comedie de aici ne-a întâmpinat cu 
flori la gară și ne-a invitat să-i vedem 
casa, în care ne-a primit sărbătorește. 
In foaierul actorilor, pe un perete, am 
putut citi o urare scrisă cu litere de o 
șchioapă: „Bine ați venit, dragi prie
teni romîni!“

Aveam mari emoții pentru felul cum 
vor fi primite spectacolele noastre. Spre 
deosebire de Moscova, la Leningrad nu 
dispunem de căști în care să se facă 
traducerea simultană. Cînd a avut loc 
prima reprezentație cu „Prietena mea, 
Pix“, înainte de ridicarea cortinei, răs- 
punzînd cuvîntării lui N. P. Akimov, 
directorul Teatrului de Comedie din 
Leningrad, Radu Beligan, directorul 
Teatrului de Comedie din București, 
s-a adresat celor din sală :

— Pentru ca un spectacol să meargă 
bine, nu numai actorii, ci și publicul 
trebuie să aibă talent. Publicul lenin- 
grădean e renumit pentru talentul lui, 
așa încît în ceea ce vă privește nu avem 
nici o grijă.

Spectacolul a fost într-adevăT la înăl
țime. „Prietena mea, Pix" s-a jucat în 
chip strălucit. în a doua seară, „Svejk" 
a fost de la ridicarea cortinei și pînă 
la ultima replică însoțit de aplauze la 
scenă deschisă. Entuziasmul pe care l-a 
stârnit însă „Umbra" a fost fără egal. 
Spectacolul se terminase de mult, dar 
glasurile care scandau „bravo" și „spa- 
sibo" în sală nu mai conteneau. După 
spectacol actorii romîni au fost așteptați 
în foaier de interpreții sovietici ai piesei 
(„Umbra" e în repertoriul Teatrului de 
Comedie din Leningrad"), care le-au 
cântat un cîntec compus în cinstea lor 
și au petrecut împreună pînă târziu.

N. P. Akimov a profitat de împreju
rare pentru a felicita trupa din Bucu
rești și a lăuda măiestria artistică de 
care a dat dovadă. Dramaturgul Al. 
Volodin ne-a mărturisit că nici un spec
tacol al „Umbrei" nu l-a impresionat 
atât de mult. „Iar ceea ce e cu totul re
marcabil, a adăugat el, e faptul că 
dumeavoastră păreți a-1 cunoaște pe 
Șvarț chiar mai bine decît cei care i-au 
fost prieteni".

între timp ne-au parvenit și ziarele 
din Moscova în care au apărut cronici 
ample, pline de aprecieri favorabile și 
laude despre turneul nostru. în „Sovet- 
skaia kultura", din 15 octombrie, un ar
ticol pe patru coloane elogiază arta 
combativă și contemporană a Teatrului 
de Comedie din București. Gazetele din 
Leningrad urmăresc și ele activitatea 
actorilor romîni. Radu Beligan a fost 
invitat Ia studioul de televiziune unde 
i s-a luat un interviu.

De altfel, reporterii — cu bloc-note- 
suri, aparate de fotografiat și micro
foane — ne întovărășesc pretutindeni.

Dana Crivăț

(Prin telefon de la Leningrad)

Scriitorii englezi Charles Snow fi Pamela Johnson au vizitat recent Uniunea Sovietică. 
Impresiile relatate de ei unui reporter de la „Literaturnaia gazeta" ni se par a cuprinde 
citeva amănunte care îi pot interesa fi pe cititorii noștri.

— Întreg răstimpul a fost presărat cu tntimplări extrem de interesante, au fost 
realmente zile memorabile — a declarat Charles Snow. Cu atît mai mult aș dori de aceea 
să stărui asupra călătoriei pe Don, a convorbirilor cu Șolohov, a întâlnirii cu muncitorii-scrti- 
tori de la uzina de automobile „Lihaciov" și a conferinței cu cititorii bibliotecii nr. 12 din 
raionul Bauman din Moscova.

„Un adevărat scriitor — mi-a spus Șolohov — nu poate să aibă un suflet împietrit. 
Prin operele noastre noi slujim umanitatea, cultura întregii umanități. Ar fi rușinos și îngro
zitor dacă am îngădui ca omenirea să fie tîrîtă din nou într-un război". ~ Sînt întru totul de 
acord cu cuvintele prietenului nostru și marelui scriitor Șolohov — a adăugat Charles^ Snow.

— Și eu — a intervenit atunci în discuție Pamela Johnson. Dar aș dori să fac o 
mică completare. Intîlnirea cu Șolohov pe pă mîntul lui natal a însemnat unul din cele mai 
remarcabile evenimente din viața mea. Șolohov este un om uimitor, cu o față uimitoare. L-am 
studiat îndelung și mi s-a părut că obrazul îi e sculptat în argint. Și ce ochi uimitori are 
Șolohov 1 E un om care n-are nevoie de trans lalor. E de ajuns să-l privești atent și simți nu- 
maidecît ce gîndește și ce sentimente încearcă.

— Cam asta despre stanița Veșenskaia — a luat iar cuvîntul Snow. Și acum despre 
uzina de automobile „Lihaciov". Pentru prima dată am văzut acolo poeți care au venit să-și 
citească versurile de-a dreptul de la locul de muncă. Unul din ei era oțelar și a citit niște 
traduceri din Baudelaire...

Și cei doi scriitori englezi și-au încheiat relatarea impresiilor cu angajamentul luat 
în primul rînd față de ei înșiși, de a reveni cit mai curînd în U.R.S.S.

în fotografia noastră : In cursul vizitei în stanița Veșenskaia. Pentru a intui mai 
bine culoarea locală Charles Snow a arborat o autentică ținută căzăcească.

librăria

poeților

Acum citeva luni iubitorii de poezie din 
capitala Uniunii Sovietice au angajat în presă 
o adevărată campanie pentru deschiderea, la 
Moscova, a unei librării specializate in care 
să li se pună la dispoziție numai lucrări po
etice. Librăria, au sugerat ei, s-ar putea numi 
„Poezia".

Cerința a fost socotită a fi cit se poate de 
legitimă. Intr-adevăr, in Uniunea Sovietică, 
unde dorința de instruire a devenit o a doua 
natură, unde nivelul de cultură crește ne
contenit, iubitorii de poezie constituie un 
impresionant deiașument de lectori. Sugestia 
făcută direcției librăriilor și-a aflat dar ecou : 
de ce adică, în afara sutelor de librării care 
dispun cu toatele de secții de poezie n-ar 
exista și una anume profilată care să pună 
la îndemîna celor interesați, operele poeților 
autohtoni și străini ?

Magazinul nu se va limita la simplul rol de 
librărie. In încăperile lui, special șt cu gust 
amenajate, iubitorii de poezie se vor întîlni și 
discuta cu autorii preferați. Propunerea a 
fost, de altfel, susținută și de numeroși poeți 
cu renume, între care și Mihail Svetlov și 
Jaroslav Smeliakov, ca să nu cităm decît doi 
dintre ei. Așadar, va fi un adevărat salon 
literar care după afirmațiile conducătorilor 
direcției librăriilor din Moscova, își va înce
pe activitatea în scurtă vreme, chiar în inima 
capitalei sovietice, pe strada Kuznețki Most.

Și acum, pentru că tot ne aflăm Ia capito
lul literatură, trebuie să spunem că librăria 
poeților nu e unica noutate oferită moscovi- 
ților în toamna aceasta. Recent, în vitrine și-a 
făcut apariția, alături de alte numeroase ti
tluri, prima biografie completă a lui Dosto- 
ievski, semnată de cunoscutul scriitor și cri
tic literar Leonid Grossman. Lucrarea, în a- 
celași timp documentară și literară, a apărut 
în colecția „Viața oamenilor celebri" inițiată 
de Maxim Gorki acum 30 de ani.

Nu-i, poate, lipsit de interes să arătăm că 

în această colecție au apărut pînă acum a- 
proape 400 de volume. Printre cele mai re
cente apariții se numără biografiile lui Balzac 
și Dumas, Jack London și John Reed, Dic
kens și Mickiewicz.

a. b.

la re

lucrează

șostakovâcâ

Nu de mult în Kirghizia a avut loc o de
cadă a muzicii ruse sovietice. Un grup de 
compozitori din Moscova — printre care 
s-a aflat și Șostakovici — a făcut cu acest 
prilej o călătorie pe meleagurile kirgnize. 
care li s-au revelat ca un adevărat tărîm 
al muzicii.

— Toată lumea cîntă acolo —- și-a re
zumat, de pildă, Șostakovici impresiile de 
călătorie.

Dar vizita compozitorilor moscoviți a a- 
vut și niște urmări mai puțin transceden- 
tale, de ordin practic. Sau cum s-a expri
mat Șostakovici într-un interviu recent :

— Trebuie să mărturisesc că la început 
nu m-am gîndit că muzica populară kir- 
ghiză va avea un răsunet atît de puternic 
în inima mea, că va sădi atît de adine să- 
mînța ei. Dar chiar ieri seară am trimis la 
copiat cea mai nouă lucrare a mea; aș 
spune caldă încă — „Uvertura pe teme 
populare ruse și kirghize".

Dmitri Șostakovici a precizat că noua-_i 
compoziție nu este mare ca întindere și că 
durata de execuție nu va depăși opt mi
nute. Dar — a ținut să sublinieze compozi
torul — la baza ei stau niște melodii 
care-i sînt acum nespus de dragi.

în ce privește planurile lui de viitor — 
mai apropiat sau mai depărtat — Șostako
vici a declarat:

— Mă așteaptă două filme: „Hamlet" și 
„Kar>l Marx“ (am văzut probele la „Ham
let" și după părerea mea sînt excepționale). 
E vorba de două filme mari, serioase și au
torul muzicii lor va trebui la rîndu-i să 
lucreze cu toată seriozitatea.

O. p.

prețuirea
lui

verdi

în U.R.S.S. ca și în lumea întreagă, ani
versarea a 150 de ani de ia nașterea lui 
Giuseppe Verdi a fost sărbătorită cu carac
teristicul entuziasm pentru muzică al oame
nilor sovietici.

Cu acest prilej e interesant să amintim că 
primul contact al publicului rus cu creația 
lui Verdi a avut loc în 1845, cînd trupa de 
Operă italiană aflată în turneu la Petersburg 
a prezentat lucrarea lui „Lombardi".

In 1861, Teatrul imperial a comandat com
pozitorului o operă a cărei premieră mondi
ală urma să aibă loc în capitala Rusiei. La 
sfîrșitul anului 1862, Verdi a dirijat personal 
la Petersburg „La forza del destino". în 
scrisorile sale e] arată cu cîtă căldură fusese 
primită de publicul rus noua sa operă. De 
altfel, Verdi a mai dirijat în Rusia — de da
ta aceasta la Moscova — o serie de specta
cole cu „Trubadurul". \

După marea Revoluție Socialistă din Oc
tombrie creația muzicală a lui Verdi a deve
nit un bun al maselor largi. Stanislavski a 
pus în scenă „Don Carlos" (în care a cântat 
Șaliapin) și „Rigoletto" iar Nemirovici-Dan- 
cenko a semnat regia „Traviatei".

Astăzi, operele lui Verdi sînt executate în 
numeroase limbi ale popoarelor U.R.S.S. 
„Aida" este cîntată în letonă, tadjikă, armea
nă, ucraineană și azerbaidjeană. „Rigoletto" 
se joacă în R.S.S.Moldovenească, Lituania, 
Tadjikistan etc., „Trubadurul" la Riga, 
Sverdlovsk, Leningrad, Minsk...

Cu prilejul aniversării, au avut loc nume
roase premiere cu capodoperele verdiene : 
la Odesa s-a prezentat „Macbeth". la Mos
cova „Vecerniile siciliene" și „Falstaff", la 
Leningrad „La forza del destino", la Sver
dlovsk „Simone Boccanegra".

Spectatorii sovietici ascultă și astăzi cu a- 
cceași dragoste, cu aceeași mare și profundă 
bucurie, melodiile nemuritoare ale lui Verdi.

n. g.'

Smolensk:
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Unsprezece secole ! Iată vîrsta pe care și-o 
aniversează toamna aceasta orașul Smolensk, 
una din cele mai vechi așezări ale Rusiei. 
„Cheia spre Moscova" și „Porțile de vest ale 
Moscovei" sînt numai două din numeroasele 
denumiri pe care le-a purtat Smolcnsknl de-a 
lungul veacurilor.

Vechimea orașului are ca martori o seamă 
de monumenie. Așa este, de pildă, zidul înăl
țat la sfîrșitul secolului al XVl-lea pentru apă
rarea împotriva dușmanilor. Cu peste două 
suie de ani mai târziu, pe acest zid aveau să 
fie prinse tăblițele memoriale de lontă cn nu
mele celor căzuți in războiul din 1812. Is
toria trecutului depărtat se întâlnește în acest 
loc cu istoria recentă : la baza zidului se află 
mormăitul eroilor sovietici căzuți în luptele 
împotriva hitleriștilor.

La Smolensk, unde a poposit într-un rînd 
V.I. Lenin, rămîne veșnic vie amintirea primi
lor bolșevici. Și tot aici și-a interpretat Glin
ka operele sale, aici au vorbit Gorki și Maia- 
kovski, aici a urmat școala medie marele ex
plorator N. M. Prjevalski.

Dar Smolenskui nu este alcătuit numai din 
amintiri. Prezentul își trăiește din plin viața 
în numeroasele întreprinderi industriale care 
împînzesc orașul : uzina de utilaje automate, 
care acum doi ani a dat prima sa producție, 
fabrica de becuri, uzina constructoare de ma
șini. Prezentul se mai face remarcat și în fili
alele recent inaugurate ale institutelor centra
le de cercetări științifice și în bulevarde largi 
și asfaltate — inexistente înainte de război — 
și în cei 260.000 de arbori și 500.000 de puieți 
sădiți de curînd în cel mai nou parc al orașu
lui...

După cum se vede. în ciuda vîrstei sale ve
nerabile, Smolenslcn! își păstrează o tinerețe 
mai viguroasă ca orieînd.

V a. J



La masa 
UKrotundă

Despre oameni
și meleaguri romineștiI

Delegația Asociației de prietenie sovieto-romîne, 
care ne-a vizitat țara cu prilejul tradiționalei Luni a prie
teniei dintre popoarele noastre, a luat loc la masa rotundă 
a ,,Veacului nou” după ce străbătuse sute de kilometri 
în peisajul de o sobră și nostalgică frumusețe al toamnei, 
după ce< urmînd drumuri calme și amplu desfășurate de 
cîmpie și drumuri pitorești de munte, vizitase patru re
giuni : Oltenia, Banat, Hunedoara și Brașov. Emoțiile năs

cute de bogăția impresiilor erau evidente și nimeni nu 
încerca să le stăvilească. Ele curgeau și curgeau, calde, 
vibrante, și întretăindu-se, împletindu-se, completîn- 
du-se, împlineau imaginea realității noastre minunate 
percepute cu inimă de prieteni.

,,Ștafeta” a pornit de la Vsevolod Stoletov, mi
nistrul învățămîntului superior și mediu de specialitate 
al R.S.F.S.R., conducătorul delegației.

— Vizitez pentru a doua oară 
Romînia. Prima dată am fost în 
1956, tot cu prilejul Lunii priete
niei Și iată că după șapte ani 
amabila invitație a A.R.L.U.S,-ului 
mi-a dat prilejul să iau din nou 
contact cu poporul român, cu reali
zările lui. Chiar din prima clipă 
m-au frapat transformările excep
țional de mari care au avut loc în 
țara dv. Este impresionant avîntul 
construcției industriale și de lo
cuințe. Priveliștea ogoarelor defi
niții/ înfrățite ale gospodăriilor 
agricole colective incintă deopo
trivă ochiul și inima. Tehnica mo
dernă a devenit stăpînă pe ogoare 
înlrj-o cantitate care nu poate lăsa 
indiferent pe nimeni. Acest fapt 
vorbește despre multe. El vor
bește în primul rînd despre victo- 
ria planului de industrializare al 
Republicii Populare Romine, vor
bește despre existența unei solide 
și moderne baze tehnice, în stare 
șăr satisfacă necesitățile marelui 

('“'''răvint al agriculturii pe deplin co- 
• lectivizate.

— Ați vizitat câteva institute 
de învățământ superior. Ce im
presie v-au făcut ?

—■ M-a impresionat buna orga
nizare și intensa activitate crea
toare care se desfășoară între zi
durile lor. Am să mă refer în mod 
special la tînăra universitate din 
Timișoara care este o expresie a 
grijii Partidului Muncitoresc Romîn 
și guvernului pentru continua dez
voltare a învățămîntului. Universi
tatea are o bază materială ultra
modernă. iar tînărul ei colectiv de 
oameni de știință ne dă toate te
meiurile să fim convinși că în 
viitorul apropiat universitatea va

/

deveni un mare centru științific și 
de îrivățămînt.

In zilele noastre orice om în
țelege rolul crescînd pe care îl au 
învățămîntul și cultura in dezvol
tarea societății contemporane. Ro
mâna a înțeles acest imperativ al 
vremilor noastre și-i răspunde cu 
o impresionantă seriozitate. Grija 
card se acordă învățămîntului în 
patria dumneavoastră este dovada 
cea mai bună.

Cel de al doilea reprezentant 
al învățămîntului din grupul 
de delegați, Nikolai Lukian, 
adjunct al ministrului Invă- 
țiimîntului public al R.S.S. Mol
dovenești, intervine neîntîrziat 
in discuție. Tema abordată de 
V. Stoletov îl interesează în cel 
mai inait grad.

—ț Subscriu, subscriu fără re
zerve. Ceea ce s-a realizat la dum
neavoastră în domeniul învăță- 
mîntului, al formării omului nou, 
multilateral dezvoltat, cu un solid 
nivel cultural, fără de care nu 
poate fi concepută construcția 
socialismului este impresionant. 
Mi-am notat cîteva cifre semnifi
cative.

Nikolai Lukian răsfoiește car
netul de însemnări.

— Numai în regiunea Banat 
există peste 250 de școli medii, 
dintre care 52 în mediul rural. Am 
stat de vorbă cu profesori și elevi 
și discuțiile purtate au fost reve
latorii pentru mine. Cînd procesul 
de învățămînt este condus de 
cadre didactice ca Ion Curea, rec
torul universității din Timișoara, 
ca Victoria Gora, Atanasie Cojo- 
caru și alții este și normal să se 
obțină rezultate atit de bune.

Tovarășul Stoletov evidenția 
adineaori avîntul construcției in
dustriale și de locuințe. Eu aș 
adăuga și avîntul construcției de 
școli. Am străbătut cu mașina 
mulți kilometri, am trecut prin 
orașe și sate și am văzut un număr 
impresionant de mare de școli noi 
— clădiri moderne, frumoase Și 
solide. Dacă mai ținem seama și de 
gratuitatea manualelor, putem spu
ne că realmente nu se cruță nimic 
pentru a se asigura elevilor condiții 

optime de dezvoltare intelectuală 
și fizică.

Și aș mai dori să subliniez un 
lucru : n-am avut aici revelația tu
turor acestor realizări. în republica 
noastră, ca și în întreaga Uniune 
Sovietică de altfel, înfăptuirile 
poporului romîn în toate dome
niile inclusiv cel al învățămîntu
lui sint bine cunoscute. Cînd am 
pornit încoace știam că am să gă
sesc școli minunate, știam că am 
să văd întreprinderi de prim rang, 
colective exemplare prin felul de 
organizare a procesului de muncă. 
Dar ceea ce am cunoscut a între
cut toate așteptările.

•— Eu am avut posibilitatea să 
fac comparații. Ca și Vsevolod 
Nikolaevici Stoletov. nu sînt pen
tru prima oară în Romînia.

Intr-adevăr, noul nostru in
terlocutor, scriitorul ucrainean 
Iakov Baș este un vechi cu
noscut și prieten. în 1956 a fost 
delegat la primul Congres al 
scriitorilor din R.P.R.

— Dar de fapt primele întîlniri 
cu romînii datează mult mai de 
mult, din zilele grele ale războiu
lui, cînd armatele noastre înfrățite 
alungau hoardele fasciste. Atunci, 
în munții înzăpeziți ai Tatrăi. în 
clipele de răgaz, cînd tunurile 
amuțeau, cîntam cîntece de pe 
meleagurile natale și visam la 
viața pașnică ce va urma. Cînd 
am venit în 1956 ca delegat la 
Congresul scriitorilor am găsit o 
țară în plin și admirabil efort con
structiv. De atunci am urmărit 
continuu realizările poporului ro
mîn înfăptuite sub conducerea în
țeleaptă a partidului și venind 
acum pentru a doua oară, mi-am 
putut da seama ce salt uriaș a 
făcut țara dumneavoastră.

— Tovarășe Baș, știu că 
sînteți un bun cunoscător al 
literaturii noastre și un entu
ziast propagandist al ei la dum
neavoastră în Ucraina, Ce ne 
puteți spune despre traducerile 
din literatura romînă '<

— Lg Congres am avut fericirea 
să discut despre sarcinile litera
turii cu marele artist al cuvîntului 
care a fost Mihail Sadoveanu, cu 
scriitori de frunte ca Cezar Pe
trescu, Mihai Beniuc, Zaharia 
Stancu și alții. Nespus de emoțio
nantă a fost întîlnirea cu neîntre
cutul maestru al cuvîntului artistic 
Tudor Arghezi. Chemarea lui vi
brantă adresată scriitorilor, și în 
special celor tineri, de a fi demni 
de poporul lor și de epoca în care 
trăiesc mi s-a întipărit adînc în 
memorie. Am avut revelația unei 
literaturi interesante și originale, 
bogate în personalități creatoare, 
pe care am îndrăgit-o.

Literatura romînă este bine cu
noscută în Ucraina datorită numă
rului mare de traduceri care s-au 
făcut și continuă să se facă. S-au 
tradus multi clasici și numeroși 
scriitori contemporani. Nu dau 
nume fiindcă ar însemna să în
șirui o listă foarte lungă. Printre 
traducători figurează nume de 
prima mînă : Tîcina, Bajan, Ma- 
lîșko. în planurile Editurii de stat 
pentru literatură din R.S.S. Ucrai
neană — „Derjlitividav" — lite
ratura romînă ocupă un loc impor
tant. Acum pregătim o lucrare de 
o deosebită însemnătate — Opere 
alese de Arghezi pe care îl iubesc 
și îl prețuiesc enorm. Este incon
testabil unul dintre cei mai mari 
poeți al zilelor noastre. Traducerea 
va fi făcută direct din original și 
v,a fi semnată de bunul meu prie
ten Pavlo Tîcina. Această culege
re este o veche preocupare a mea 
și mă bucur că se realizează.

Din recenta călătorie în țara 
noastră Iakov Baș se întoarce în 
Ucraina cu noi proiecte, noj 
planuri, noi intenții. Pe primul 
loc — un amplu volum de re
portaje despre țara noastră.

Antonina Nikolaevna Sitnova, 
șefă de brigadă în colhozul „Bo- 

reț“ din regiunea Moscova, 
Erou al Muncii Socialiste și 
deputat în Sovietul Suprem al 
R.S.F.S.R., a rămas puternic im
presionată de cele văzute în 
gospodăriile noastre colective.

4- Am stat de vorbă pe îndelete 
cu colectiviștii din Variaș, regiu
nea Banat. Gospodăria este bogată, 
înfloritoare, Din cele 3 920 hectare 
de pămînt cîte posedă. 3 300 sînt 
arabile. Președintele, un om tînăr 
și energic, își cunoaște și își iu
bește meseria și mîna lui de bun 
gospodar se simte pretutindeni. 
Am notat multe' lucruri despre 
care am să Je vorbesc neapărat 
colhoznicilor noștri. De exemplu, 
anul acesta colectiviștii din Variaș 

-■■■ Interlocutorii noștri■

au cules de pe o suprafață mare 
a doua recoltă. Initial au semănat 
grîu și chiar în ziua cînd l-au re
coltat au arat din nou pămîntul și 
au semănat porumb masă verde. 
Această complicată operație a fost 
făcută noaptea pentru ca să nu se 
piardă umiditatea. încă înainte de 
a veni aici știam că romînii sînt 
mari meșteri în cultivarea porum
bului. Și m-am încredințat cu pro
prii mei ochi că așa este. Porumbul 
colectiviștilor din Variaș e o fru
musețe.

— Antonina Nikolaevna, to
varășii dumneavoastră mi-au 
spus că v-au interesat foarte 
mult construcțiile din mediul 
rural.

— Am trecut prin multe sate Și 
n-a fost unul în care să nu văd 
foarte multe case noi, făcute Pe 
măsura simțului artistic înnăscut 
al poporului romîn. Ele sînt o do
vadă a creșterii nivelului de trai 
al colectiviștilor. Și nu singura. 
M-am simțit foarte bine printre 
colectiviștii romîni. Ca acasă.

Nu este o afirmație de cir
cumstanță. Femeia aceasta har
nică și înțeleaptă, care și-a cu
cerit prețuirea poporului so
vietic pentru munca ei cinstită 
și plină de abnegație, a cucerit 
și la noi, din primele clipe, sim
patia colectiviștilor. Ceilalți 
membri ai delegației povestesc 

că în toate gospodăriile pe care 
le-a vizitat ea înceta după pri
mele fraze să se simtă doar un 
musafir și începea să se inte
reseze de toate ca un bun gos
podar pe care lucrurile discu
tate îl privesc direct.

La fel s-a întîmplat și cu Vla
dimir Alexeevici Gariunov, 
laminorist la uzina metalurgică 
Ijorsk din Leningrad, Erou al 
Muncii Socialiste. Om sobru și 
taciturn de felul lui, se însufle
țea ori de cîte ori intra pe 
poarta vreunei întreprinderi.

— Cînd ne-am apropiat de Hu
nedoara și ne-a apărut în față pri
veliștea grandioasă a combinatului 

siderurgic, ochii lui Vladimir Ale
xeevici au început să scapere 
seîntei iar nările să adulmece 
mirosul atît de familiar de fum in
dustrial. Din cînd în cînd întorcea 
capul și ne privea de parcă toate 
acestea erau și ale lui și avea te
meiuri legitime să se mândrească 
cu ele. Iar la întîlnirea cu colecti
vul combinatului, omul nostru ta
citurn a ținut un discurs demn de 
un mare orator —■' povestește 
scriitorul Iakov Baș.

— Păi nici nu se putea altfel, 
Iakov Vasilevici. Sînt metalurgist 
de 30 de ani. Ceea ce am 
văzut la Hunedoara m-a impresio
nat profund. Cu atît mai mult cu 
cît știam ce moștenire grea a pri
mit poporul romîn în industrie. 
Combinatul este o întreprindere de 
prim rang și foarte curînd va fi la 
nivelul celor mai puternice din 
Europa și chiar din lume. De altfel 
încă de pe acum siderurgia e la 
nivelul tehnicii mondiale. Ceea ce 
mi se pare deosebit de important e 
faptul că planul general al combi
natului — care pînă la eliberare 
avea numai 3 000 de muncitori iar 
azi are 20 000, care dă 70 la 
sută din producția siderurgică a 
Romîniei, care în sfîrșit, produce 
peste 140 de mărci de oțel și oțe
luri aliate superioare, cu multă 
trecere pe piața mondială este 
rodul concepției proiectanților ro- 

mîni. Utilajele complicate sînt 
construite în cea mai mare parte 
în uzinele constructoare de mașini 
din Romînia. O mare parte a au
tomatizării este realizată în com
binatul hunedorean- O neuitată 
impresie mi-au lăsat oamenii, mi
nunății muncitori ai Hunedoarei, 
care ne-au primit cu multă căldură 
și prietenie.

—Pretutindeni am fost primiți 
așa — intervine în discuție Anna 
Ghenadievna Țukanova, vicepre
ședintă a prezidiului A.P.S.R. Prie
tenii noștri, oamenii muncii din 
Romînia mi-au făcut o im
presie copleșitoare. îmi place in
teresul lor față de U.R.S.S., de 
realizările poporului sovietic în 

procesul de construire a comunis
mului. Acest interes și sentimen
tele prietenești s-au manifestat în 
cele mai diferite moduri în cursul 
întîlnirilor cu membrii delegației 
noastre. Unii s-au interesat de felul 
cum sînt rezolvate tot felul de pro
bleme în țara noastră. Alții și-ău 
depănat amintirile lăsate de vizi
tele făcute în U.R.S.S. Cei ce au 
studiat în U.R.S.S. și-au amintit de 
orașele care i-au găzduit cu prie
tenie, de oamenii cu care au venit 
în contact. Artiști, muzicieni, dan
satori au interpretat în cinstea 
noastră opere rusești și sovietice. 
Copiii au ținut să vorbească cu 
noi în limba rusă, pe care o stu
diază în școli sau să primească in
signe cu imaginea cosmonauților 
noștri — că să-și îmbogățească co
lecția. Această manifestare de 
prietenie este rezultatul uriașei ac
tivități pe care o desfășoară Parti
dul Muncitoresc Romîn pentru 
educarea poporului în spiritul in
ternaționalismului socialist, în spi
ritul prieteniei și colaborării dintre 
popoarele marii noastre familii fră
țești.

Discuția la „masa rotundă" a 
luat sfîrșit. Chipuri deschise, 
zîmbete calde întregeau ceea 
ce nu apucaseră să mărturi
sească vorbele.

lulia Scutaru



VALERI BRUMEL

Ar fi un neadevăr dacă aș spune că am 
devenit sportiv din întîmplare sau pe neaș
teptate. Din cite îmi amintesc, mi-a plăcut 
și-mi place sportul, dintotdeauna.

Una din primele mele amintiri este legată 
de o întîmplare ieșită din comun. Tatăl meu 
era conducătorul unei expediții geologice 
pentru prospectarea zăcămintelor de cărbu
ne ; mama era și ea geolog. Locuiau lingă 
satul Tolbuzino din regiunea Cita. Acolo 
m-am născut, în 1942.

Cele cinci case din bîrne în care locuiau 
membrii expediției erau înconjurate de tai
ga. Pe acoperișul unei case se afla un soi de 
turn de pază ridicat acolo, probabil, pentru 
ca să se poată vedea de departe incendiile 
din taiga. Turnul era locul de joacă preferat 
al copiilor. Sora mea mă avea în grijă, așa 
incit mă căra cu ea peste tot. Așa am ajuns 
și pe acoperiș.

îmi amintesc că într-o zi am început să 
lunec repede, repede pe acoperișul înclinat. 
Tata a vrut să mă prindă ca să nu cad, dar 
n-a ajuns la timp. Și m-am prăvălit. Ciu
dat, însă, nu m-am lovit prea tare : aproape 
inconștient am făcut o mișcare a membrelor 
ca să cad în picioare și să nu mă lovesc în- 
cît n-am căzut ci am sărit...

De atunci, în familie a început să se spună 
că Valeri sare bine.

De la Tolbuzino ne-am mutat la Arbogar, 
un orășel aflat la hotarul cu Mongolia. Dacă 
în regiunea Cita fusesem înconjurați de 
taiga, in jurul noii reședințe se întindea 
nesfîrșită stepa și numai ici.colo se vedea 
cîte un dîmb. Aceste dîmburi îmi stăruie în 
amintire deoarece acolo culegeam primăvara 
ghiocei iar toamna ne rostogoleam în iarba 
uscată.

Aveam șapte ani cînd ne-am mutat la Iuj- 
no-Sahalinsk : tata semnase un contract pe 
trei ani și începuse să lucreze ca inginer șef 
la trustul ,,Uglegheologhia“.

Școala era la doi kilometri de casă. N-am 
lipsit niciodată : nici toamna, nici primăvara 
cînd drumurile erau desfundate și nici pe 
viscolele cumplite ale iernii. îmi aduc amin
te că în timpul viscolelor nu se vedea nimic 
împrejur iar troienele ajungeau pînă la aco
periș. Pentru ca zăpada să nu-mi intre în 
pîslari trebuia să-mi trag peste ei niște șal
vari. Drumul de unul singur era înfricoșător 
dar trebuia să-l fac. Și niciodată nu m-am 
rătăcit și n-am răcit. Dar părinții erau foarte 
îngrijorați...

Nu departe de casă erau niște munți nu 
prea înalți. Curînd am început să schiez pe 
pantele cele mai abrupte. Ba am înjghebat 
și niște trambuline de unde, luîndu-mi elan, 
puteam sări cîte șapte-opt metri. După care 
urma coborîrea pe o pantă dulce, printre co
paci.

Tot atunci am învățat și să înot destul de 
bine. Vara părinții mă trimeteau într-o ta
bără din nordul Sahalinului, aproape de 
Gornozavodsk. Acolo era un rîu cu praguri: 
la început rîul nu era prea adine dar dintr- 
odată se căsca o bulboană. Băieții se strecu
rau prin apa puțin adîncă pînă la bulboană, 
și eu după ei. Cînd te afundai în bulboană 
trăgeai o spaimă soră cu moartea, dar în 
schimb înotai.

Aveam unsprezece ani cînd ne-am mutat 
la Lugansk. Acolo am văzut pentru prima 
oară urmările groaznice ale războiului : car
tiere întregi cu case în ruină. După invazia 
hitleristă era greu să fie refăcut totul dintr- 
odată.

Plecam împreună cu noii prieteni, de o 
vîrstă cu mine, să ne jucăm printre ruine. 
Se întîmpla să alergăm pe ziduri late de nu
mai treizeci de centimetri și înalte de cîțiva 
metri. între ziduri erau spărturi, trebuia să 
ne ținem bine echilibrul, să sărim prin ochi
urile goale ale ferestrelor. Chiar și cei mai 
timizi dintre noi se lăsau purtați de val; se 
strecurau mai întii la parter, apoi, prinzînd 
curaj, se cățărau pe balustradele metalice 
ale scărilor, tot mai sus, pînă ajungeau în 
vîrful zidurilor-.. învățasem să alergăm pe 
ziduri în ruină cu aceeași iuțeală ca pe pă- 
mint. Ar fi fost deajuns o mișcare neînde- 
mînatecă ca să cazi, dar nu mai puteai da 
înapoi, jos se aflau prietenii care urmăreau 
atent fiecare mișcare. Dacă vedeau că tj-e 
frică te încurajau ; dacă vedeau că ai curaj 
își exprimau admirația.

Ucenicia

La Lugansk am intrat în clasa a V-a. 
Profesorul de educație fizică era un pedagog 
cu experiență. Din pricina unei răni la picior, 
căpătate în timpul războiului, fusese nevoit 
să abandoneze sportul. Vara era directorul 
unei tabere de pionieri.

Tabăra era mică, prevăzută numai pentru 
o sută douăzeci de participanți. în fiecare 

an aveau acolo loc competiții sportive, cro
suri, meciuri de fotbal...

Alergam destul de bine pentru vîrsta 
mea : mă întreceau numai elevii mai mari. 
Făceam sărituri pe o pistă acoperită cu 
iarbă, peste o sforicică legată de două pră
jini. Săream bine, mai bine decît alții, îneît 
am stabilit chiar un record local :1,15 metri.

Idealul meu sportiv era atunci un elev 
dintr-o clasă mai mare care obținuse cate
goria a IH-a. încercam să-l imit în toate... 
în cele din urmă l-am ajuns și am început 
chiar să-l întrec.

într-o zi profesorul nostru de educație fi
zică mi-a spus mai în glumă, mai în serios 
că am să ajung un „sportiv de talie mon
dială".

Au fost cuvinte care mi s-au întipărit în 
minte.

La școala sportivă m-ar fi primit cu plă
cere, dar în grupa pentru copii. Eu țineam 
însă foarte mult să intru în clasa antrenoru
lui Piotr Semionovici Șein, care se ocupa de 

Pină a ajunge campion mondial, Valeri Brumei a trebuit să se antreneze in multe disci
pline sportive

elevii mari. Pregătea sportivi calificați ; la 
mine, un băiețandru slăbănog, cu picioare 
lungi, nici nu voia să se uite.

,,Arată ce știi I"

La un moment dat am hotărît să nu mai 
plec în tabăra de pionieri. Nu-mi mai plă
cea acolo, căci nu ne lăsau să mergem Ia rîu 
și mă plictiseau „timpii morți". De diminea
ță pînă seara stăteam în schimb pe stadion 
unde Șein își antrena elevii.

Dar Șein continua să nu mă bage în 
seamă.

într-un rînd am pus mîna pe o suliță, am 
învîrtit-o o dată, de două ori... Șein a răcnit 
însă la mine :

— Pune-o Ia loc !
Eu mă apropiam însă cînd de un aparat, 

cînd de altul, încercam să sar, ceream sfa
turi. Pînă la urmă, perseverența mea a înce
put să-l intereseze pe antrenor :

— Ei, arată ce știi i — mi-a cerut el 
aspru.

Am sărit 1.45 m.
Și Șein m-a primit în grupa lui.
Dintr-odată a trebuit să muncesc de 

două ori mai mult. După școală trebuia 
să-mi pregătesc lecțiile și la ora cinci tre
buia să fiu la antrenament. De cele mai 
multe ori rămîneam pe stadion pînă la zece 
seara. Erau luni cînd cursurile de Ia școala 

sportivă se repercutau asupra rezultatelor 
la învățătură, dar treceam totuși clasa fără 
dificultăți, așa îneît părinții erau liniștiți.

Apoi a sosit și vremea să mă gîndesc la 
viitor. Tata, se înțelege, ar fi vrut să merg 
pe urmele lui, să devin geolog. Toate gîn- 
durile mele erau însă numai la sport. Piotr 
Semionovici Șein era îndrăgostit de munca 
lui și știa să-i antreneze și pe alții. Se mîn- 
dre,a cu cei mai buni elevi ai lui. Șein era 
aruncător de ciocan și nu stăpînea la per
fecție tehnica săriturii în înălțime. Dar pe 
mine tocmai săriturile mă atrăgeau.

în sfîrșit, a sosit și prima mea mare com
petiție : campionatul elevilor din opt orașe 
ucrainene. S-a ținut la Odesa, în martie 
1957. Tocmai terminam clasa opta.

Am sărit 6,40 metri în lungime și 1,75 me
tri în înălțime. Erau un rezultat bun, îneît 
am început să socotesc cînd o să pot trece 
norma de maestru al sportului. Și am ajuns 
la concluzia că abia după vreo trei ani...

A venit din nou iarna, din nou școala.

Acum eram în clasa a IX-a și mă antrenam 
sistematic la toate disciplinele pentatlonu
lui, luam parte la crosuri, la diverse jocuri 
sportive. învățasem să prețuiesc timpul, să-l 
calculez la secundă. După ce sărisem fără 
mare greutate 1,75 m. acum, la o competi
ție, am trecut ștacheta la 1,92 m. Alegerea 
mea era făcută : săritura în înălțime.

în septembrie 1958, la concursurile indivi
duale care au avut loc în Ucraina, la Sim
feropol, am sărit 1,95 m., situîndu-mă pe lo
cul trei... Doream foarte mult să trec norma 
de maestru al sportului : 2 metri. La Lu
gansk, maeștrii sportului puteau fi numărați 
pe degete ; portretele lor erau expuse pe un 
panou de onoare. Și dorința mi s-a îndepli
nit mai repede decît îmi închipuiam. La 12 
aprilie 1959, în ajunul absolvirii școlii medii 
și cu două zile înainte de a împlini șapte
sprezece ani, am realizat norma de maestru 
al sportului, sărind doi metri.

în august 1960 urma să aibă loc la Ro-ma 
a XV-a ediție a Jocurilor Olimpice. în ve
derea acestui eveniment a fost anunțat un 
concurs pentru desemnarea candidaților. 
Condițiile și cerințele normative au fost pu
blicate în martie. Mi-am dat seama că dacă 
n-am să depășesc norma de doi metri, care 
era accesibilă multor sportivi, nu voi putea 
participa la jocurile de la Roma.

în „Sovetski sport" apăreau mereu nume 
de eventuali candidați. De la Rovno se anun
ța că un student de la Institutul pedagogic 

„sărise ștacheta fixată la 2,3 m-“, la Harkov 
cineva sărise 2,5 m., la Rostov 2,7 m. Erau 
publicate și rezultatele dobîndite de atleții 
americani, eventualii noștri rivali la Olim
piadă. Pe primul loc se afla John Thomas 
care în februarie, la campionatul de atletism 
al Statelor Unite de la Madison-Square 
Garden din New York, înregistrase cel mai 
bun rezultat pentru sală : 2 metri și 16,5 cm. 
John Thomas împlinise optsprezece ani. 
Avea un an mai mult decît mine.

în aprilie, cînd treceam norma de maestru 
al sportului, alți candidați americani pentru 
jocurile de la Roma au sărit mai sus decît 
mine : Dumas — 2,4 m. Stewart — 2,5 m.

Știrile apărute în „Sovetski sport" mă sti
mulau să obțin rezultate tot mai bune. Nu 
prea aveam, însă, timp. Dădusem examenul 
de maturitate și mă pregăteam pentru admi
tere la institut. Și în același timp trebuia să 
particip la diverse competiții.

... Intre timp, consiliul antrenorilor discu
ta pe cine să trimită la Roma. Un candidat 
indiscutabil era Șavlakadze, Pe locul doi se 
situase Bolșov. în ce mă privea pe mine și 
Pe Horoșilov, existau anumite îndoieli. La 
ultimele probe pentru selecționare săriserăm 
amîndoi 2,5 m- Poate pentru că eram mai tî- 
năr decît Horoșilov m-au desemnat pe mine 
pe locul trei. Se știe că succesul te înaripea
ză. La 13 august, de Ziua sportivului, am 
sărit la Lujniki 2,17. Era un nou record f®- 
țional și european. Nu mai aveam înaintea 
mea decît un singur rival : americanul John 
Thomas.

La Roma

Am luat avionul spre Roma împreună cu 
Șavlakadze și Bolșov. Recordul mondial 
continua să fie deținut de americani : la 1 
iulie 1960, cu puțin înainte de începerea O- 
limpiadei de la Roma, John Thomas sărise 
2,23 m.

La Roma am văzut pentru prima oară în 
viața mea adunați la un loc atîția sportivi 
celebri. După cîteva zile de la sosire am 
zărit în orășelul olimpic un negru frumos, 
înalt și, nu știu cum, am bănuit numaidecît 
că era John Thomas. Avea o ținută demnă, 

ibea politicos celor din jur iar vocea îi 
era blîndă, calmă... L-am întrebat totuși pe 
Vasili Kuznețov, care era lîngă mine:

— Asta-i Thomas ?
Kuznețov a dat din cap afirmativ. îl văzu

se pe Thomas în 1959, cu prilejul meciului 
de atletism S.UA. — U.R.S.S. de la Phila-, 
delphia. Atunci Thomas asistase la meci nu
mai ca spectator, dar nu putea să treacă 
neobservat : are aproape doi metri înălți
me. A doua oară l-am văzut pe Thomas pe 
stadion, la un antrenament comun al atle- 
ților americani și sovietici.

Eu nu luam parte la antrenament dar vo
iam să văd cum sare Thomas. Am luat cu 
mine binoclul și aparatul de fotografiat și 
m-am postat la o sută de metri distanță de 
terenul de antrenament. Thomas și începuse 
antrenamentul. în jurul lui se aținea o gră
madă de ziariști : veniseră in mare grabă de 
pe stadion și din orășelul olimpic. Dar erau 
și mulți spectatori...

Eram calm, nimeni nu mă știa, urmăream 
tot ce se petrece în jur și cîntăream tehnica 
lui John. A realizat acolo un rezultat exce
lent pentru el : 2,14 m. Tehnica lui nu mi-a 
plăcut, dar m-a uimit ușurința cu care sărea.

Sportivii sovietici se antrenau pe un sta
dion aflat la 20 de kilometri de centrul Ro
mei și de orășelul olimpic. Nu eram deran
jați de nimeni. Ziariștii aproape că nu dă
deau pe acolo iar de spectatori insistenți 
nici urmă. Puteam lucra în voie, calmi, fără 
încordare și fără să stabilim recorduri- Ca 
să ne păstrăm echilibrul sufletesc, în timpul 
liber jucam tenis de masă. Se știe că înain
tea unor competiții importante sistemul ner
vos are cel mai mult de suferit din pricina 
așteptării. Mesele de ping-pong erau așe
zate între coloanele de beton pe care se 
sprijinea clădirea în care locuiam. Era ră
coare, razele fierbinți ale soarelui italian nu 
răzbăteau pînă la noi, și spațiu cît poftești... 
Seara vizionam filme străine, mai ales ita
liene despre istoria sportului.

Probele de atletism din cadrul Jocurilor 
Olimpice au început la 31 august. Antreno
rul nostru a stăruit să nu ne ducem pe sta
dion și să nu urmărim întrecerile la televi
zor. Dar s-ar fi putut oare ca noi să aflăm 
mai tîrziu despre prima medalie de aur, 
adusă echipei noastre de Vera Krenikova 
la săritura în lungime ?

„înseamnă că și eu pot — mi-am spus. 
Ultimul meu rezultat a fost de 2,17 m —- lo
cul doi în lume 1“

(Va urma)

S.UA


Un eveniment artistic?»

Spectacolele teatrului

„Maxim Gorki“
noastră, ne-au oferit din plin posibilitatea s3 
ne dăm seama de valoarea excepțională a colec
tivului aflat sub conducerea regizorului principal 
al teatrului, G. A. Tovstonogov, de originalitatea 
montărilor, de marea putere de pătrundere în 
transpunerea scenică a textului, de grija deose
bită a regiei chiar și pentru cele, mai mici amă
nunte din desfășurarea acțiunii.

„Oceanul", piesa lui Alexandr Ștein ne era cu
noscută de reprezentațiile în limba romînă. Ea 
oglindește în episoade realmente impresionante 
înalta conștiință a oamenilor sovietici. în speță 
a unor ofițeri din marina militară, care înțeleg 
să-și facă pe deplin datoria dînd în același timp 
noțiunii de prietenie adevărata ei semnificație.

Interpretarea a fost strălucită. O creație dintre 
cele mai valoroase o are K. I. Lavrov, în Pla
tonov, eroul piesei, care și-a lucrat rolul cu mi
nuțiozitate, cu o remarcabilă forță dramatică. 
S. I. Iurski în Ceasovnikov și O. V. Basilasvili în 
Kuklin i-au fost demni parteneri, jucînd cu sim
plitate dar cu o mare putere de convingere. în 
rolul Anecikăi a apărut actrița L. I. Makarova. 
Interpreta a dat personajului autenticitate, dove
dind o deosebită sensibilitate și o rară inteli
gență scenică. întreg colectivul de interpreți a 
împrumutat, de altfel, spectacolului o aleasă ți
nută artistică, impresionînd prin omogenitate.

Al doilea spectacol prezentat de colectivul 
teatrului leningrădean, cu „Barbarii", piesa lui 
Maxim Gorki ne-a încîntat și ne-a făcut să trăim 
puternice emoții artistice. în această piesă, ca și 

,în „Vilegiaturiștii" și „Copiii soarelui", piese 
scrise între anii 1904—1905, Gorki a adus în fața 
rampei oameni pe care evenimentele îi sileau 
să-și mărturisească pozițiile față de revoluție. 
Piesa „Barbarii", și-a găsit în interpretarea co- 

. lectivului leningrădean o deosebit de valoroasă 
întruchipare scenică, prilejuind cîteva creații de 
prim ordin ale unor artiști înzestrați ca E. A. 
Popova, V. I. Strjelcik, L. I. Bugova, N. A. 'Ol- 
hina, E. A. Lebedev și atîția alții.

Arta marelui regizor Tovstonogov s-a vădit cu
prisosință atît în înțelegerea celor două piese de 
o factură cu totul deosebită, cît și în îndrumarea 
interpretării și în realizarea cadrului scenic. Pe 
deasupra creațiilor personale ale unor artiști 
dintre cei mai talentați, realizarea ansamblului 
armonios constituie desigur meritul unuia dintre 
cei mai de seamă regizori contemporani ai lumii.

Pe drept cuvînt, putem de aceea spune că re- 
prezentanțiile teatrului „Maxim Gorki" din Le
ningrad au însemnat un adevărat eveniment 
pentru viața noastră artistică.

Geo Barton
Artist emerit

In preajma 
unui turneu

Kirill Lavrov (Platonov) și Serghei Iurski (Ceasovnikov), în prologul 
spectacolului „Oceanul"

DE VORBĂ

CU
TOVSTONOGOV

Despre Slialsespeare, ,,Livada 

cu vișiniz/z Smoktunovski, 

„O scrisoare pierdută ', Ber« 

liner Ensemble și altele»

Convorbirea a continuat nestînjenit de 
unde o lăsasem întreruptă în urmă cu 
cîțiva ani. De altfel, febrilitatea, asociațiile 
neașteptate, amplitudinea ideilor — carac
teristice lui Tovstonogov — fac ca orice 
discuție cu el să devină pasionantă, rămî- 
nînd în același timp întotdeauna neepui
zată.

După spectacolul cu „Idiotul", am colin
dat atunci îndelung pe Nevski Prospekt în 
lumina difuză a nopții de aprilie, pornind 
vorba de la Dostoievski, alternînd-o cu 
alte preferințe pentru scriitori, actori, tea
tre de pretutindeni, și ajungînd firesc la 
vise, planuri de punere în scenă.

— Și acum, mărturisește Tovstonogov, 
continui să mă gîndesc, dar într-o pers
pectivă mult mai apropiată, la realizarea 
spectacolelor pe care un regizor poate să 
le desăvîrșească numai în confruntarea cu 
maturitatea sa. Desigur că, în acest plan, 
se înscrie proeminent poezia dramatică a 
marelui Will. Mă voi încumeta întîi să pun 
în scenă o comedie („Mult zgomot pentru 
nimic"), aspirînd mai încolo și la o mare 
tragedie, probabil la „Iulius Caesar".

— în aceeași ordine de idei, îmi amin
tesc că, nu de mult, în revista „Teatr", îl 
considerați și pc Cehov ca pe un drama
turg al maturității regizorului.

— Tocmai de aceea, mă simt îndemnat 
să mă apropii acum, abia acum, și de „Li
vada cu vișini". II văd foarte bine în 
această lucrare cehoviană pe Smoktunov
ski — ca și pe alți talentați interpreți ai 
noștri.

— De la „Idiotul", în care Smoktunov
ski m-a cucerit, făcîndu-mă să-l prefer 
înzestratului Iakovlev din seria întîia a 

filmului, interpretul lui Mîșkin a mai jucat 
vreun rol important la teatrul „Maxim 
Gorki" ?

— Nu, deoarece e realmente confiscat 
de filmul „Hamlet", în care va apare în 
rolul prințului danez. II așteptăm, însă cu 
nerăbdare și, în afară de „Livada cu vi
șini", cred că ar fi excelent în Protasov 
din „Copiii soarelui" de Gorki și în multe 
altele.

— Dar, fiindcă am ajuns la Gorki, ce 
v-a determinat să alegeți „Barbarii" ?

— Consider în primul rînd că piesa este 
foarte contemporană. In al doilea rînd am 
vrut s-o tratăm altfel decît îndeobște, sub- 
liniindu-i valorile de tragicomedie, înce- 
pînd chiar cu Monahova, eroina de multe 
ori surprinsă în plan exclusiv tragic.

— Aveți impresia că această nouă tra
tare a înlesnit buna primire a spectacolu
lui în țara noastră ?

— In orice caz vreau să menționez ca
litatea excelentă, sensibilitatea publicului 
romînesc, pe care l-am simțit extrem de 
receptiv, foarte aproape.

— Nc face multă plăcere această apre
ciere, care coincide cu nenumărate expe
riențe favorabile ale teatrului nostru. Dar 
actorii romini ?

— Nu pot uita spectacolele „O scri
soare pierdută" și „Steaua fără nume" vă
zute în urmă cu cîțiva ani la Teatrul Na
țional din București. Artiștii romîni, poli
valenți, compleți, atenți la cele mai mici 
inflexiuni psihologice, sesizînd cu aceeași 
virtuozitate intonația lirică și linia sati
rică m-au fermecat.

La Cluj am făcut acum cîteva zile cu
noștință în scenă cu un alt mare actor.

Am așteptat cu un explicabili interes reprezen
tațiile date la București de străluciții soli ai ar
tei sovietice, membrii colectivului Teatrului Mare 
Dramatic de Stat „Maxim Gorki" de sub condu
cerea marelui om de teatru, regizorul G. A. 
Tovstonogov, artist al poporului, laureat al Pre
miului Lenin și al Premiului de Stat.

Ca slujitor al scenei, care am sorbit cu nesaț 
din minunatul izvor de învățăminte al artei rea- 
list-socialiste, am apreciat dintotdeauna ca eve
nimente dintre cele mai însemnate popasurile în 
țara noastră ale maeștrilor teatrului sovietic, 
prezența în mijlocul nostru a admirabililor co
legi care sînt artiștii din U.R.S.S.

în anii trecuți, am făcut cunoștință cu colec
tivele MHAT-ului, Teatrului Mic, „Pușkin", 
„Maiakovski" care au lăsat tuturor, prin specta
colele realizate la un înalt nivel artistic, o im
presie excelentă, amintiri cu adevărat de neuitat. 
Pe mulți dintre interpreți, regizori sau pe auto
rii unor piese care au fost jucate pe scenele 
noastre am avut ocazia fericită să-i cunoaștem 
personal, să ne întreținem îndelung cu ei, să 
vorbim prietenește despre teatrul sovietic și tea
trul romînesc, să facem schimburi de experiență, 
interesante, instructive, extrem de folositoare.

Despre Teatrul Mare Dramatic de Stat „Maxim 
Gorki" din Leningrad auzisem multe lucruri me
nite să intereseze într-o apreciabilă măsură pe 
un artist. Auzisem despre prodigioasa activitate 
a acestui teatru, desfășurată încă de la înființa
rea sa, în anul 1919, cînd a montat la Petrograd 
spectacolul cu piesa lui Schiller, „Don Carlos", 
auzisem despre munca continuă, creatoare a 
membrilor acestui colectiv pentru ridicarea pe 
o treaptă tot mai înaltă a spectacolelor, despre 
strădania sa de a asigura un repertoriu cît mai 
variat, cît mai în acord cu cerințele vremii.

Cele două spectacole cu „Oceanul" de Alexandr 
Ștein și „Barbarii" de Maxim Gorki, prezentate 
de oaspeți în cadrul turneului întreprins în țara

Desen de Harilon

Kovăcs Gyorgy, care a fost pur și simplu 
uimitor în „Ultima oră*.

— Ați adresat cuvinte de laudă lui 
Smoktunovski, actorilor noștri. N-ați po
menit probabil alți actori din colectivul 
dumneavoastră rezervîndu-ne supriza de 
a-i aplauda, nepreveniți, în spectacolele 
de la București. Dar Ia Moscova au fost 
în ultimii ani multe colective străine — și 
Comedia franceză și Eduardo die Filippo, 
și Theatre de la Cite și reprezentanți ai 
artei engleze, și T.N.P., etc. Pe cine ați 
preferat ?

— Berliner Ensemble. Este unul dintre 
marile teatre ale lumii, intrînd în compe
tiție avantajoasă cu cele mai reputate for
mații similare. în legătură cu Berliner 
Ensemble, sau mai exact cu Brecht aș 
vrea să văd spectacolul romînesc cu „As
censiunea lui Arturo Ui poate fi oprită", 
care se joacă și la teatrul „Maxim Gorki", 
pusă în scenă de un regizor polonez.

— Am fi foarte curioși să vă cunoaș
tem opinia...

— Cel puțin tot atît de curioși cum 
sîntem noi, cei de la Leningrad, să cu
noaștem opinia oamenilor de teatru, a 
publicului bucureștean, asupra spectacole
lor pe care le prezentăm cu „Barbarii" 
și „Oceanul". După aceea, discuția noas
tră ar putea fi mai consistentă. Trebuie 
s-o continuăm...

...Și iarăși, convorbirea n-a izbutit să ia 
sfîrșit. Așa cum, niciodată, un dialog re
feritor la o artă autentică nu are capăt, 
recomandîndu-se prin suspensii, prin in
vestigații mereu noi, prin realizări valo
roase care cheamă neostenit spre eulmi.

Horia Deleanu

de conferințe
Maestrul Sică Alexandrescu se afla 

tocmai înaintea plecării în U.R.S.S. spre 
a participa la manifestările consacrate 
tării noastre cu prilejul Lunii prieteniei 
romîno-sovietice. La rugămintea noas
tră, ne-a vorbit despre programul aces
tei vizite.

Plec din nou în Uniunea Sovietică. De 
astă dată, răspund invitației pe care mi-a 
făcut-o Asociația de prietenie sovieto-romînă 
de a face expuneri despre viața teatrului din 
țara noastră la Moscova, Leningrad, Riga și 
Kiev.

Socotesc fericit prilejul ce mi se oferă de 
a dezvolta această temă — în cadrul Lunii 
prieteniei — în fața unui auditoriu sovietic. 
Cunosc bine publicul sovietic. Nu numai pen
tru că am asistat, de nenumărate ori, pierdut 
în mijlocul spectatorilor sovietici, la spectaco
lele teatrelor din Moscova și din alte orașe ale 
Uniunii Sovietice, dar mai ales pentru că am 
prezentat acestui public — un public serios, 
temeinic pregătit și responsabil — spectacolele 
Teatrului Național din București. Am jucat 
în 1958, în Uniunea Sovietică, drame și co
medii și am avut înaintea noastră oameni care 
au lăcrimat sau care au rîs din inimă. N-a 
fost nicicînd un public amorf și indiferent, 
simplu plătitor de bilet, privitor pasiv la cele 
ce se petrec pe scenă.

Iată de ce mă bucur că mă voi afla din 
nou în fața acestui public. Voi căuta să arăt 
omului prieten din țara vecină cîte ceva din 
viața teatrului din patria noastră, să-i vorbesc 
despre progresele realizate de arta dramatică 
romînească în ultimele două decenii. Și voi fi 
foarte mulțumit să mărturisesc că în drumul 
acesta de muncă, de strădanie plină de roade, 
în tot timpul acesta presărat de multe izbînzi 
artistice, teatrul romînesc a avu un bun tova
răș de drum, un mare prieten : teatrul sovietic.

Sică ASexandrescu
Artist al Poporului



Una din marile probleme ale epocii 
noastre o constituie acoperirea necesităților 
de combustibil și energie. Acest lucru se 
reflectă în preocuparea evidentă, în majo
ritatea țărilor, pentru dezvoltarea resurse-

De cită energi 
dispune

lor energetice, pentru raționalizarea consu
mului de energie prin adoptarea de procese 
tehnologice cu consum specific de energie 
redus, prin folosirea la maximum a resur-

rale etc.) autorii adoptă două puncte de vedere 
opuse : unii determină numărul de ani cit va 
mai dura un anumit combustibil înpărțind can
titatea rezervelor cunoscute la consumul anual 
actual, ajungînd astfel la cifre de ordinul miilor 
de ani, alții consideră că rezervele cunoscute 
actualmente sînt egale cu cele care există în 
realitate și, neglijînd existența unor rezerve 
încă necunoscute, trag concluzii pesimiste de

selor secundare 
de energie și pen
tru evitarea risi
pei de energie 
sub orice formă.

In progresie geometrică
Această problemă, care preocupă pe mulți 

Economiști și energeticieni, s-a manifestat mai 
accentuat în special în ultimii 15-20 de ani, 
cînd s-a constatat că, pe plan mondial, consu
mul de combustibil și energie electrică crește 
într-un ritm deosebit de rapid, în progresie 
geometrică ; pentru exemplificare, menționăm 
că la fiecare 10 ani consumul mondial de ener
gie electrică se dublează, pe cîtă vreme cel de 
energie primară se dublează la intervale de 15 
*ni.

In asemenea condiții problema rezervelor de 
combustibil a devenit, pe drept cuvînt, o pro
blemă economică de mare actualitate

O seamă de specialiști din țările capitaliste 
își imaginează în culori sumbre situația ener
getică de la sfîrșitul secolului XX. in al treilea 
deceniu erau chiar la mare modă concluziile 
alarmiste ale unor asemenea specialiști în legă 
tură cu epuizarea rezervelor de petrol. în Sta
tele Unite, G. Smith, directorul Institutului de 
geologie, afirma, de pildă, în 1920 că jumătate 
din rezervele de țiței ale țării erau epuizate ; pe 
baza acestui calcul, rezervele existente urmau 
să ajungă doar pentru unul sau două decenii.

Oamenii de știință sovietici s-au situat de Ia 
bun început pe o poziție contrară acestor prog
noze pesimiste, pornind la explorarea sistema
tică a teritoriului U.R.S.S. pentru descoperirea 
rezervelor existente, dar necunoscute încă.

Statul nostru democrat-popular s-a situat Pe 
Mceeași poziție, investind sume mari în explo
rările geologice. Rezultatul a fost că rezervele 
noastre de petrol au crescut mult față de cele 
cunoscute anterior, descoperindu-se și dîndu-se 
In exploatare noi cîmpuri petroliere.

II

Presupuneri și realități
De multe ori în tratarea problemei rezerve

lor de combustibil (cărbuni, țiței, gaze natu- Tașkent. Se apropie de sfir.pt lucrările unei mari termocentrale

genul celor privind epuizarea rozei 
petrol într-un răstimp scurt. I

Amîndouă punctele de vedere sîntB 
cel dinții generează un optimism I 
neîntemeiat și demobilizator, al doilel 
seama de posibilitățile reale ale șliinB 
nicii actuale și de dezvoltarea, cu ajuți 
tora, a rezervelor cunoscute de combl 

în legătură cu acest al doilea puni 
dere se poate arăta că prin explorări 
lului, prin progresele realizate în tel 
tracției combustibilului rezervele cunl 
crescut simțitor ; de exemplu, rezervei 
bune de pe teritoriul U.R.S.S. cunoscul 
erau de 231 de miliarde tone, pentru rfl 
1936 să ajungă la 1 654 de miliarde tel 
anul 1956 la 8 670 de miliarde tone, dl 
aprecieri rezervele reale fiind de cil 
de miliarde tone. I

Admițînd pentru Uniunea Sovietl 
numai o rezervă de 10 000 de miliari 
Iuînd în considerare că de la an la I 
mul de combustibil va continua sl 
într-un ritm rapid, conform ritmului dl 
înregistrat în ultima vreme în econoil 
tică, aceste rezerve vor ii suficiente I 
pînă la sfîrșitul secolului viitor. I

în Statele Unite, rezervele cunoscut! 
au crescut de la 2 miliarde tone, în !!■ 
miliarde tone în 1963. I

Savantul american L. Wiks a aprecl 
rezervele mondiale de țiței Ia 84 del 
tone, pentru ca, numai după doi ani, I 
asupra acestei cifre evaluînd rezervei 
tiVe la 140 de miliarde tone iar în anii 
revină din nou asupra aprecierii sale! 
cifra menționată Ia 210 miliarde tone.l

După calculele făcute de geologi sol 
zervele mondiale de țiței se ridică lai 
miliarde tone, dintre care 775 milial 
exploatabile. 1

Rezervele mondiale de gaze natul 
evaluate de unii specialiști la 16000® 
liarde metri cubi, din care circa 38"/« îi| 
Aceste rezerve sînt însă probabil n| 
mari ; după unii geologi sovietici, 1 
Uniunea Sovietică rezervele de gaze I 
inclusiv cele submarine, se ridică la I 
de miliarde metri cubi. I

Paralel cu creșterea rezervelor Iii 
menționăm însă și creșterea cerințelor! 
gie ; după aprecieri recente consumull 
de energie primară va crește de la 4,3] 
tone combustibil convențional în anul 
6,3 miliarde tone combustibil conveni 
1970 și la 20 miliarde tone combustibil] 
țional în anul 2 000. |

\l 
Ce ne oferă marea, vintuiJ

Din datele de mai sus rezultă că pl 
dezvoltării științei și tehnicii sînt pus] 
dență rezerve tot mai mari de comb 
chiar în ipoteza creșterii consumului 1 
rile mari înregistrate în ultima vremJ

AUXILIARII

ESCULAPILOR

MODERNI

Electronica 

medicală

Aplicarea semiconductorilor în electronica 
medicală a luat în ultimii ani o dezvoltare 
uimitoare. De ce ? In primul rînd pentru că 
trăim într-o epocă caracterizată printr-un 
extraordinar avînt al științei în toate domenii
le, într-o epocă în care cercetarea științifică și 
aplicațiile ei practice nu se pot dispensa de o 
aparatură electronică de primă calitate. In al 
doilea rînd, pentru că semiconductorii sînt 
materiale solide ce pot fi folosite în cantități 
foarte mici, ceea ce duce la posibilitatea cre
ării unor aparate de gabarit micșorat, adică de 
dimensiuni mici și deci și la posibilitatea mic
șorării cantităților de energie necesareă func
ționării lor. Acestea sînt așa numitele aparate 
miniatură, care au și început să apară pe piață 
ca produs de larg consum, dar cărora viitorul 
continuă să le ofere o nemaipomenită 
extindere.

Dar să trecem la problema noastră. Una din 
primele aplicații ale semiconductorilor în me
dicină o constituie posibilitatea măsurării 
temperaturii. In cercetarea medicală și bio
logică are o mare importanță, precum se știe, 
stabilirea exactă și rapidă a temperaturii unui 
țesut, a unui organ sau chiar a sîngelui aflat 
în circulație, precum și a variațiilor de tem
peratură a acestora. Pentru fiziologie, tehnica 
semiconductorilor a însemnat un mare pas îna
inte. Termistorii, cu alte cuvinte semiconduc
torii sensibili la variațiile de temperatură, pot 
măsura cu mare precizie, dar mai ales fără să 
prezinte inerție, cele mai fine variații de tem
peratură. Mai mult decît atît, ei pot căpăta 
orice formă, potrivit scopului în care urmează 
a fi folosiți. Astfel, pentru măsurarea tempe
raturii exterioare unii termistori, care nu de
pășesc mărimea nasturilor de cămașă, pot fi 
fixați direct pe piele. O importanță și mai 
mare o prezintă introducerea termistorilor în 
interiorul corpului. Termistorii minusculi, a- 
proape invizibili, pot fi introduși în vîrful unui

■ ■■■■■■■BBBBBBB

ac de seringă care, la rîndul Iui, pătrunde în 
organul în cauză, înlesnind măsurarea tempe
raturii.

In ultimii ani fizicienii sovietici au realizat 
o serie de astfel de tipuri de termometre des
tinate, de pildă, studiilor de fiziologie. Precizia 
lor este extrem de mare, de aproximativ o 
sutime de grad, iar aparatul ce înregistrează 
variațiile de temperatură se servește desigur 
tot de semiconductor!, în particular de o 
diodă cu cristal pentru amplificarea curentului 
dat de termistorul introdus în organ sau apli
cat pe piele.

Dar, să vedem, la ce folosesc termistorii in
troduși într-un organ ? Se știe că variațiile de 
temperatură indică variațiile fluxului de sînge 
în țesutul respectiv deoarece, la fiecare puls, 
intrarea sîngelui în țesut e întovărășită de o 
mică creștere a temperaturii țesutului și in
vers, retragerea sîngelui, de scăderea tempera
turii locale. In felul acesta se poate măsura 
pulsul, viteza de circulație în vasele capilare 
etc. Cele mai cunoscute aplicații ale semi
conductorilor în acest sens sînt faimoasele 
radiopilule, niște dispozitive complexe, de 
mărimea unei unghii, pe care examinatorul le 
introduce în organism. Ajunse la locul presta
bilit ele transmit prin unde informații despre 
organul respectiv. La prima vedere, un astfel 
de dispozitiv pare o realizare a liliputanilor 
Iui Gulliver. Minusculul radiotransmițător 
funcționează cu o mică baterie de semicon
ductor! și transmite toate schimbările de 
curent intervenite în sonda semiconductoare. 
Astfel de radiotransmițătoare pot fi introduse 
în stomac, în intestine și chiar în inimă de 
unde transmit prin mijlocirea unui receptor 
aflat în cameră tensiunea arterială a bolnavu
lui, pulsul, temperatura locală, saturarea cu 
oxigen, conductivitatea electrică a mediului, 
conținutul în enzime și aciditatea. Să dăm,

însă, un exemplu despre care am puteai 
că a devenit clasic. De pildă, radiosonJ 
tru determinarea acizilor gastrici cu 1 
căreia poate fi precizată secreția acidul 
trie, cu neputință de cercetat prin I 
tubajului gastric. I

O altă realizare a oamenilor de știi! 
vietici în acest domeniu o constituie del 
sensibili la presiune, alcătuți din sul 
semiconductoare, de pildă, sulfura de I 
Ei sînt folosiți la efectuarea pletismol 
adică pentru studiul reacției vascițțj 
tanate. Și tot din categoria radiopl 
mai fac parte microfoanele ce se introJ 
cavitățile inimii și în vasele sangvine I 
înregistrează zgomotele cardiace, teri 
arterială și cea intracardiacă. Un as| 
aparat este alcătuit dintr-un microfon I 
electric care conține un semiconductol 
sibil la șocurile mecanice, pe care le 
formă în curenți. Microfonul, minusd 
dimensiuni de ordinul milimetrilor și cu 
șibilitate care poate măsura și presiunea 
lor din sînge este introdus în cavitățile 
de unde raportează rezultatele. In 
semiconductorii vor înlesni punerea în c 
ție a unor electrocardiografe de biJ 
ușor de purtat în trusa medicală și J 
cardiolahometre cu tranzistori, aparati 
iau pulsul bolnavului fără să aibă nevi 
energie electrică și care astfel, pot fi o 
folosite în orice regiune, oricît de îndep 
de centrele industriale.

Și acum, cîteva cuvinte despre una! 
aplicațiile de mare viitor ale bioelcctri 
bazată pe tehnica semiconductorilor. 
vorba de stimulatorii funcțiilor organic 
mai pe scurt, de biostimulatori. Se șliew 
ce organ aflat în activitate, fie el cri 
inima sau mușchii, emite și primește d 
electrici slabi asociați funcțiilor lui oJ
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mintul ?
lua în considerare și alte surse de energie, 
îste rezerve pot acoperi necesitățile pe mai 
ie de 100 ani.
ti acest timp vor interveni, însă, cu o pon- 
re mereu crescîndă, sursele de energie nu- 
eară, de fisiune, la început, iar ulterior, de 
dune.
Paralel cu aceasta, la acoperirea necesităților 
combustibil și energie vor interveni și alte 

rse de energie, ceea ce va face posibil ca re- 
rvele de combustibili fosili (cărbuni, țiței, 
ze naturale) să fie folosite într-o măsură tot 
ai mică în scopuri energetice și într-o măsură 
escîndă în industria chimică. Este de prevă- 
t o creștere a gradului de utilizare a surse- 
r regenerabile de energie, acestea urmînd 
intervină cu cantități tot mai mari la acope- 

'ea cerințelor de energie ale omenirii.
Astfel, pe lingă resurse cunoscute, ca cele 
drocnergetice, lemnele de foc, deșeurile agri- 
>le etc., vor apărea și altele, puțin utilizate în 
ezent dar care pot căpăta o mare importanță 
viitor. Resursele gcotermice, bunăoară, care 

mcamdală sînt reprezentate de izvoarele 
ilde, vor căpăta o importanță economică mai 
are atunci cînd se va rezolva problema foră- 
i sondelor la mari adîncimi (13-15 km), ceea 
! va face posibilă folosirea căldurii interioare 
Pămîntului. Utilizarea acestui gen de energie 

ste studiată în U.R.S.S. pentru a fi aplicată în 
>ecial în regiunile din Orientul îndepărtat.
Energia mareelor este foarte mare dar în pre- 

ent se utilizează numai o parte neînsemnată și 
nume în locurile ușor amenajabile, unde dife- 
Snța de nivel între flux și reflux depășește 
-5 m.
Energia valurilor, energia eoliană, căldura 

tării (diferența de temperatură dintre straturile 
nferioare și cele superioare) și mai ales cea 
olară, deși reprezintă o cantitate imensă de 
nergie, sînt de asemenea, foarte puțin utili- 
ate. Inconvenientul lor constă în faptul că sînt 
ispersate în spațiu, ceea ce face ca utilizarea 
or economică să se lovească de dificultăți greu 
le învins, necesitînd investiții foarte mari.

Acesta este motivul pentru care oamenii de 
ființă caută noi căi și soluții pentru utilizarea 
icestor bogate resurse de energie.

în concluzie se poate afirma că, în problema 
icoperirii necesarului de energie, nu este cazul 
să se facă aprecieri exagerate de felul celor 
care prevăd epuizarea rapidă a rezervelor de 
combustibil ale Pămîntului. Ea rămîne însă una 
lintre problemele mari ale actualității.

în acest domeniu știința, în general, și ener
getica, în special, se ocupă astăzi în toată 
lumea cu cercetări menite să deschidă noi căi 
n energetică prin sporirea esențială a actuale. 

Br randamente de utilizare a rezervelor de 
Kcmbustibil și energie, precum și prin utilizarea 
unor noi surse de energie.

Ing. C. Nagy 
Ing. M. Elefterescu

Comisia pentru 
studiul perioadei 
cuaternare, Institu
tul de arheologie și 
Institutul geologic 
ale Academiei de 
Științe a Uniunii 
Sovietice au orga
nizat în prima ju
mătate a lunii sep
tembrie a.c., un 
simpozion privitor 
la stratigrafia și 
periodizarea epocii 
paleolitice. Intere
sul stîrnit de pro
blemele ce urmau 
a fi dezbătute în le
gătură cu această 
temă poate fi apre
ciat atît prin nu
mărul participan- 
ților cît și prin ra
murile științifice 
pe care aceștia le- 
au reprezentat.

cești curenți asociați materiei vii au căpătat 
mumirea de biocurenți. Prin apariția și folo- 
rea semiconductorilor a devenit posibilă și 
ostimularea electronică a unor organe ale 
șipului. Mai cu seamă introducerea în corp 
unor biostimulatori ai inimii era de necon- 

iput fără avantajele pe care le aduce tehnica 
imiconductorilor. Asemenea intervenții sînt 
idicate, mai ales, în cazurile de decom- 
ensare a funcției cardiace. Micul dispozitiv 
ițe introdus sub pielea bolnavului de unde 
reepe să emită impulsuri electrice, desigur 
î ritmul în care se recomandă să funcționeze 
rima. Cu timpul, gingașul organ începe să 
rereze în ritmul dorit, întreținut de micul 
parat, care poale rămîne sub pielea suferin- 
ului, fără a fi schimbat luni și chiar ani.
Trebuie să amintim aici că varietatea apara- 

urii medicale moderne sovietice care folosește 
ntr-o formă sau alta semiconductorii este 
oarte mare. Există chiar perspectiva ca, 
ntr-un viitor nu prea depărtat, micile apa- 
ale să realizeze, chiar la patul bolnavului aflat 
n spital, operații care, altă dată, cereau ore 
ntregi de activitate efectuate de către un 
personal numeros. De pildă, cu un astfel de 
iparat s-ar putea măsura, bineînțeles automat, 
,'iteza de sedimentare a sîngelui în numai 10 
ninute !

Tehnica sovietică și-a spus astfel din plin 
:uvîntul și în domeniul aplicațiilor semicon- 
luctorilor în medicină. Realizările obținute se 
latorează în bună parte și asociației științifice 
undate încă în 1959, anume secția de elec- 
ronică medicală a Asociației tehnico-științifice 
rentru electronică și comunicații „A. S. 
i’opov",

Eugeniu Toma
Cercetător științific la

logic și fizioterapie.
Institutul de balneo-

La Mfheta, vechea capitală a Gruziei, au fost recent descoperite ruinele palatului regal al lui Vahtang Gorkasal, 
întemeietorul orașului Tbilisi.

O importanlă reuniune știâoțifico

SCRUTÎND
TAINELE VEACURILOR

Din partea sovietică au participat opt arheologi paleoliticieni în 
frunte, cu Otto Nikolaevici Bader de la Institutul de arheologie din 
Moscova, Pavel Iosifovici Boriskovski și Alexandr Nikolaevici Roga- 
cev'de la Institutul de arheologie din Leningrad, un antropolog, ce
lebrul Mihail Mihailovici Gherasimov, nu mai puțin de douăzeci și 
patru de geologi și stratigrafi cuaternariști dintre care amintim pe 
învățații Valerian Inokentievici Gromov, Irina Konstantinovna Iva
nova, Alexandr Ivanovici Moskvitin, Konstantin Konstantinovici 
Markov, Gavriil Ivanovici Gorețki și Grigori Ivanovici Lazukov, 
șapte paleobotaniști între care cunoscutul Vladimir Polikarpovici 
Griciuk, geochimistul radiocarbonist Viktor Viktorovici Cerdințev 
precum și doi paleontologi.

Dintre invitații străini au fost prezenți zece arheologi paleoliticieni 
dintre cei mai de seamă specialiști în acest domeniu, de asemeni un 
geolog și un palentolog cuaternarist. Printre ei G. Beem Blanke de ia 
Universitatea din lena, Lâszlo Vertes de la Budapesta, Ludovic Sa- 
viski din Polonia, Neculai Djambazov din Bulgaria, geologul polonez 
St. Z. Roziki și paleontologul Kalke de la Weimar.

Lucrările simpozionului au început printr-un cuvînt de deschidere 
rostit de academicianul B. A. Rîbakov, directorul Institutului de ar
heologie al Academiei de Științe a U.R.S.S. Apoi, după o scurtă pre
zentare, desigur în linii mari a arheologiei și geologiei așezării acro- 
paleolitice (paleoliticul superior) de Ia Sunghir, făcută de O. N. Ba
der și V. 1. Gromov, primul ocupîndu-se de partea arheologică și al 
doilea de partea geologică și paleontologică, participanții la simpo
zion s-au deplasat pe teren la Vladimir, la aproximativ 200 km est 
de Moscova, oraș în preajma căruia se află situată așezarea paleoli
tică Sunghir și o serie de obiective geologice și geomorfologice în
vecinate, din studiul și interpretarea cărora urma să se ajungă, pe 
bază de discuții, la o încadrare geocronologică a culturii materiale 
paleolitice din această așezare.

Discuțiile pe teren au durat cinci zile, timp în care comitetul de 
organizare s-a îngrijit ca participanții să poată vizita și cele mai de 
seamă monumente istorice din Vladimir și împrejurimi, cum sînt 
cele de la Bogoliubovo și Suzdal. Ultima zi petrecută la Vladimir a 
fost consacrată discuțiilor de încheiere a studiilor și observațiilor de 
teren, pentru ca în zilele următoare lucrările simpozionului să con
tinue la Moscova, unde au fost prezentate comunicări de către spe
cialiștii sovietici, bulgari, germani, poloni, unguri și romîni, comuni
cări în care au fost înfățișate probleme legate de tema simpozio
nului.

Atît pe teren cît și cu prilejul comunicărilor și, cu deosebire, în 
ședința de încheiere în care a fost alcătuit un protocol asupra celor 
constatate, discuțiile au fost foarte vii, uneori am putea afirma în
flăcărate și, nu arareori, contradictorii. Fiecare disciplină științifică 
în parte, prin cei mai autorizați reprezentanți ai ei, participa activ 
la rezolvarea unor probleme legate nu numai de importanta așezare 
paleolitică de la Sunghir, ci și de legăturile culturale ce puteau fi 
stabilite cu alte așezări și situarea lor în timp, contribuțiile aduse 
putînd fi considerate chiar un aport științific' la cunoașterea, istoriei 
omenirii.

Principala problemă discutată a fost : în care din fazele de dez
voltare ale cuaternarului superior s-a desfășurat viața paleolitică de 
pe valea pîrîului Sunghir, la vărsarea lui în rîul Kleazma. Această 
așezare paleolitică poate fi situată din punct de vedere geocronolo- 
gic în ultima interglaciațiune Riss-Wiirm, cum au susținut unii geo
logi în frunte cu V. I. Gromov sau într-unul din cele două intersta- 
dii ale ultimei glaciațiuni Wiirm?

înainte de începerea discuțiilor pe teren părerile în această pri
vință erau împărțite. In legătură cu aceasta, amintim că, între 1957— 
1963, deci într-o perioadă premergătoare lucrărilor simpozionului, 
Sunghirul și împrejurimile lui au fost obiectul cercetărilor mai mul
tor geologi cuaternariști ca E. V. Sanțer, V. V. Lamakin, G. I. Go
rețki, V. V. Popov, N. V. Kind, L. D. Șorghina, A. I. Moskvitin, K. V. 
Nikiforova, I. K. Ivanova și S. M. Țeitlin, ale căror puncte de vedere 
nu fuseseră puse încă de acord. încadrarea geocronologică a stratu
lui de cultură paleolitică de la Sunghir avea susținători care oscilau 
între ultima interglaciațiune Riss-WiSrm și ultimul interstadiu și chiar 
începuturile ultimului stadiu glaciar. Wiirm.

Descoperită încă din 1955 prin lucrările de exploatare a lutului 
necesar fabricii de cărămizi din localitate, așezarea de la Sunghir 
a fost cercetată și săpată de O. N. Bader între 1956—1963. Și nu-i 

lipsit de interes să subliniem aici metoda de lucru și de pregătire a 
cadrelor tinere folosită în domeniul de cercetare al perioadei antropo- 
zoice. Lucrările de la Sunghir au fost și sînt executate numai de că
tre studenți care, anul acesta, și-au așezat tabăra în apropiere, pe 
malul viului Kleazma.

Privind problema arheologic, în linii mari, e vorba de o cultură la- 
melară aparținînd acropaleoliticului, care se încadrează în cultura 
cunoscută generic sub numele de aurignaciană. Un aurignacian dez
voltat, în care apar, unele vîrfuri de săgeată lucrate din silex prin- 
tr-o îngrijită tehnică bifacială, așa cum au fost descoperite numai în 
stratul V al așezării Kostenki I de pe Don și la Strelețkaia. Analo
giile pe care unii au încercat să le facă între aceste vîrfuri de să
geată și vîrfurile foliacee cioplite în tehnica szeletiană din Ungaria 
nu au rezistat. Anumite obiecte de podoabă și o splendidă figurină 
de os reprezentînd un cal dau Sunghirului un caracter deosebit față 
de alte așezări.

Lupta de eliberare din schema clasică a paleoliticului european 
stabilită pe baza descoperirilor apusene a fost cîștigată și aici. Este 
vorba de un facies acropaleolitic regional care, în faza actuală a cer
cetărilor și ținînd seama de legăturile culturale cu stratul V de la 
Kostenki I poate căpăta provizoriu numele de cultură kostenkian- 
sunghiriană, urmînd ca cercetările viitoare să precizeze mai bine aria 
geografică a acestei culturi și originile ei.

Rezultatele analizelor făcute prin metoda C 14, obținute în labo
ratorul Institutului geologic al Academiei de Științe din Moscova de 
către geochimistul V. V. Cerdințev care a folosit în acest scop oase 
din stratul de cultură, au arătat pentru acest strat o vechime de 
14 300 plus sau minus 570 de ani, iar pentru orizontul geologic pe care 
s-a suprapus stratul de cultură s-a stabilit, procedîndu-se la analiza 
humusului, o vechime de 15 600 plus sau minus 600 ani, date abso
lute care ridică dintr-o dată destul de sus în timp această așezare 
paleolitică, situînd-o spre sfîrșitul ultimei glaciațiuni.

Ținînd seama de latitudinea la care se află așezarea, fauna vremii 
nu are a ne spune prea mult. Predomină totuși elementele criofile
— iubitoare de frig — ca renul Rangiter tarandus, vulpea polară 
A/opex lagopus, nesățiosul Gulo gulo, fiind prezent și mamutul, E.'e- 
phas primigenius, în forma lui cea mai evoluată. Pe lingă aceste vie
țuitoare își fac apariția și calul, zimbrul, lupul, iepurele, ba chiar și 
unele păsări.

Deși clima oscila, fiind mai blîndă în interstadii și mai aspră în 
stadiile glaciare, în dezvoltarea ultimei glaciațiuni Wiirm nu se re
marcă prea mari prefaceri în compunerea vînatului care interesa pe 
om. Răcirea și încălzirea repetată și treptată a climei care a pro
vocat, Ia începutul glaciațiunilor, pendularea geografică a unor ma
mifere, a dus cu vremea la o adaptare a acestora la variațiile de 
mediu.

In urma discuțiilor și argumentelor aduse, majoritatea participan- 
ților au subscris pentru încadrarea geocronologică a așezării paleo
litice de la Sunghir în primul intermediu Wiirm I — Wiirm II, înca
drare în dezacord cu părerile mai vechi ale geologului V. I. Gromov 
care mai susține încă situarea așezării de la Sunghir în interglacia- 
rul Riss-Wiirm, a semnatarului acestor rînduri și a încă cîtorva par- 
ticipanți. Intr-adevăr, făcînd o paralelă între schema geocronologică 
stabilită pentru Romînia și depunerile geologice de la Sunghir și, ti- 
nînd seama de stadiul cultural evoluat al inventarului cultural de 
adi, am situat această așezare la sfîrșitul interstadiujui Wurm II
— Wiirm III și începutul ultimului stagiu wiirmian.

Simpozionul la care am participat este prima manifestare științi
fică de asemenea amploare în Europa și nu puține glasuri s-au ri
dicat propunînd continuarea unor astfel de largi consfătuiri. Dar, 
ceea ce este și mai important pentru noi, este faptul că, în primul 
rînd, atenția celor care au fost de față la acest simpozion se în
dreaptă spre viitoarea întîlnire care va avea loc într-unul din cele 
mai importante locuri de descoperire din țara noastră, și anume la 
Bugiuleștii de pe valea Oltețului și Ripicenii de pe valea Prutului.

Nu pot încheia rîndurile de față fără a sublinia călduroasa prie
tenie cu care am fost întîmpinați de colegii sovietici, rodnicele con
tacte științifice avute cu oamenii de știință sovietici și cu ceilalți 
participant! la simpozion.

Dr. C. S. Nicolăescu-Plopșor
Membru corespondent al Academiei R.P.R.



100 de uni
de la moartea lui

N. (r. Pomialovski
N. G. Pomialovski, clasicul rus de la 

moartea căruia se împlinesc 100 de ani, 
este cunoscut la noi din „Amintirile unui 
seminarist". O existentă dramatică și tra
gică pînă la sfîrșit — scriitorul a murit la 
28 de ani — l-a împiedicat pe Pomialovski 
să-și desăvîrșească opera. Cu toate acestea, 
cele cîteva sute de pagini ce ne-au rămas 
de pe urma activității lui ni-1 înfățișează 
ca pe un scriitor preocupat îndeaproape de 
condițiile social-economice din Rusia ța
ristă, ca pe un scriitor care, alături de Go
gol, Turgheniev, Dostoievski, unii premer
gători, alții contemporani lui, nu și-a pre
cupețit talentul pentru a înfățișa cititorilor 
regimul țarist cu toate tarele lui.

„Amintirile unui seminarist", operă în 
primul rînd autobiografică, sînt impregnate 
de o sfîntă indignare împotriva silniciei, 
abuzurilor, împotriva degradării personali
tății umane. în seminarul pe care l-a de
scris Pomialovski, se răsfrîng, ca marea în- 
tr-o picătură de apă, viciile profunde și atît 
de caracteristice ordinei sociale patronate 
de păturile de sus ale Rusiei din secolul 
XIX, cu sprijinul direct și nelimitat al țaris
mului.

Autorul „Amintirilor unui seminarist" a 
semnalat cu multă vigoare și perseverență 
apariția unei noi categorii de intelectuali în

viața culturală, politică și socială a Rusiei. 
Noua intelectualitate nu mai provenea din 
rîndurile marilor moșieri și înalților func
ționari, ci se trăgea din familiile umile ale 
funcționarilor de rînd și din alte medii ase
mănătoare.

N. G. Pomialovski aparține și el acelorași 
cercuri. în fragmentul din povestirea „Fe
ricirea oamenilor mărunți", pe care-1 pu
blicăm mai jos, surprindem revolta tînăru- 
lui Egor Ivanîci, intelectual de origină 
umilă, împotriva moșierului Abrosimov, 
care-1 adăpostea cu o falsă amabilitate ce 
ascundea de fapt disprețul pentru „surtu- 
carii" fără blazon.

Fericirea oamenilor mărunți
— FRAGMENT —

Un prozator 
apreciat în U. R. S. S.:

FRANCISC MUNTEANU
Aproape concomitent, la Moscova Și la Kiev, 

respectiv în limba rusă și ucraineană, a apărut 
romanul lui Francisc Munteanu „Statuile nu rid 
niciodată"- Iar foarte de curînd a văzut lumina 
tiparului, în traducere rusă, și romanul „Terra 
di Siena". „Molodaia Gvardia" a editat ultimul 
roman într-un tiraj de 115 000 exemplare. Dacă 
ținem seama și de faptul că dintre cărțile ace
luiași autor s-au mai trodus, în limba rusă și în 
limbile altor popoare din U.R.S.S., „Lența", „în 
orașul de pe Mureș", „Hotel Tristețe" și altele, 
putem spune că Francisc Munteanu este un 
prozator cu priză la cititorii sovietici.

în prefața la „Statuile nu rîd niciodată", T. 
Repina remarcă acuitatea observației, caracte
ristică prozatorului romîn, capacitatea de a 
crea personaje și situații care se întipăresc 
în minte. Pentru T. Repina, romanul „Statuile 
nu rîd niciodată" reprezintă o încercare a 
scriitorului de a răspunde unor întrebări ac
tuale. folosindu-se de faptele și de situațiile din 
trecutul nu prea îndepărtat. Prefațatoarea se 
ocupă apoi de modalitățile de zugrăvire a dife
ritelor personaje din roman, remarcînd reușita 
autorului în cîteva dintre acestea Romanul este 
atractiv, scrie T. Repina, prin faptul că eroii 
sînt vii și nu schematici, dialogurile fiind abun
dente și antrenante și firul întîmpiăriior avînd 
o strînsă continuitate. După părerea ei, Fancisc 
Munteanu n-a avut pretenția, cu romanul amin-

Egor Ivanîci se deșteptă, ca deobicei, bine dispus. Încercă să-și 
aducă aminte fără succes de ceea ce visase și din această cauză pe 
față i se putea citi o umbră de nedumerire. Nu-și putea aminti nici 
chiar ce fel de vis fusese : hun sau rău. Dar nu fusese un vis ci rea
litatea zilei de ieri, Nu-și aduse, insă, aminte dintr-odată de ea, ci 
mai întii confuz, ca de un vis uitat. Se bucura și în același timp 
încerca un sentiment de amărăciune pentru ultimele clipe ale feri
cirii din copilărie, ale fericirii de aur. Acum era liniștit și nu mai 
jinduia după ele. Acum, plebeul știa că sîngele lui nu-i de viță 
veche, ci că-i negru și curge prin vine elastice și groase ca funia și 
nu pe sub o piele de atlas, albă...

Egor Ivanîci își aduse aminte de convorbirea moșierului și nu 
mai reuși să-și facă cruce în ziua aceea. Se simțea copleșit de in
stincte primare, care se deșteptaseră dintr-o dată ; un val de ură 
îl năpădi și-ar fi vrut să se ia la bătaie cu cineva. Apoi, în trăsătu
rile feții, în cutele gurii, în ochi, în felul cum își mișcă capul se 
vădi un dispreț adine și necruțător. Qindurile i se întrupau în ex
presii tari : „Sînge albastru !... Dar cu ce sîntem noi, cei cu sînge 
negru mai răi decît voi ? Noi sîntem oameni mărunți, plebei, 
n-avem strămoși nobili? Dar avem și noi noblețea noastră!" Era 
atît de prost și de tnîndru, incit nu-i venea să creadă că convor
birea din ziua precedentă fusgse reală, „Nu se poatp!:.. De cel... 
pe ce sîntem noi mai răi decît. ei ?“ Convorbirea pe care o auzise 
înainte cu o zi i se părea o absurditate ce încălca bunul simt. „Dar 
nii-i peste iot la fel?" se întrebă el deodată și simți că inima i se 
face cit un purice. Uneori, e de ajuns o singură întimplare, pentru a 
te convinge de alte o mie, , asemănătoare ;. există fapte în care sînt 
cuprinse idei din alte numeroase fapte. Cînd își dădu seama că 
Abrosimovii il respinseră sub influenta canoanelor sociale, că i se 
ceruse să se țină la distanță, fără să fie întrebat, că fusese înde
părtat fără nici un fel de menajamente, Egor Ivanîci se simți cu
prins de tristețe. „De ce ? se întreba. Nu ! Dar nu se poate așa 
ceva 1“ Căci nu se putea împăca cu gîndul că apăruse pe lume ca 
o ființă nedesăvirșită, lipsită de unele drepturi; că adresîndu-se 
unora ca de la egal la egal, aceștia se vor considera ofensați. „N-a
vem nevoie de dumneavoastră ! Dar de ce nu aveți nevoie ?“ Nu, 
ii venea greu să se convingă că Abrosimovii nu-l puteau respecta, 
așa cum ii respectă pe cei de același rang cu ei. Și tânărul care nu 
pricepuse piuă atunci că era fiul unor oameni mărunți, deveni jal
nic la înfățișare. „Ei cred că eu m-am tras spre ei, că aș fi vrut 
să fiu unul cle-al lor, să intru în familia lor boierească ?“ Și con
știința îi răspunse : „Da, la început, dintr-un instinct oarecare, n-ai 
vrui să te apropii de ei, dar apoi te-ai înșelat pe tine însuți și l-ai 
luat pe moșier drept rubedenie ; te-ai gîndit că, asemenea bătrinu-

lui profesor, îți vor fi și ei rude'. Își îndepărtă gîndul acesta și se 
mustră, furios că se lăsase cîndva legănat de el. Își spuse : „Nu 
cumva i-am lingușit ? De ce? Aveam nevoie ele ei ?“ Aceste între
bări îl chinuiau îngrozitor. „Nu, am să le spun că mint. N-am ne
voie de ei și nu vreau să-i cunosc". Dar de-abia îi venise acest gind, 
și Egor Ivanîci il îndepărtă pe dată. „Asta ar însemna că am pre
tenția să devin un membru al familiei lor. Ar fi o gravă greșeală!" 
Și pînă la urmă hotărî să se prefacă că nu auzise convorbirea nefe
ricită, care-l îngrozise atît de mult și-l revoltase atît de tare. Înțe
lese că într-o asemenea împrejurare mîndria lui ar fi fost și mai 
muh călcată în picioare. Și, în același timp, simți că se diferen
țiază de cei din juru-i, că își redobindește personalitatea, că își gă
sește și își ocupă locul ce i se cuvine în viață...

tit, să rezolve definitiv problemele ridicate de 
eroii respectivi, ci să înfățișeze, în primul rînd, 
evoluția lor spre o concepție înaintată despre 
lume și despre problemele artei.

Căutînd să explice succesul prozei lui 
Francisc Munteanu în U.R.S.S., T. Repina este 
de părere că aceasta se datorește atît temelor 
pe care le abordează scriitorul, cît și stilului 
său atrăgător. „Cărțile lui, scrie prefațatoarea, 
sînt ușor de recunoscut datorită laconismului 
în expresie, dinamismului narațiunii, limbaju
lui clar și expresiv, apropiat de cel gazetăresc".

Ștefan Godorogea

Cititorilor lui Konstantin Fedin 
apariția în romînește a ultimului 
său roman „Rugul", le rezervă 
plăcerea reîntîlnirii cu eroi cu- 
noscuți și îndrăgiți din romanele 
anterioare : „Primele bucurii" și 
„O vară neobișnuită". împreună 
cu acestea, „Rugul" este gîndit să 
alcătuiască o imagine unitară a- 
supra procesului de afirmare și 
desăvîrșire a unui om nou, supe
rior, educat și călit în cursul dez
voltării societății socialiste. Și de 
astă dată scriitorul alege împre
jurări decisive de viață, care răs
colesc profund conștiința și pun 
la încercare caracterele, trăinicia 
relațiilor dintre oameni, spiritul 
lor de inițiativă și de dăruire în 
interesul celorlalți.

„Rugul" reflectă momentul de
clanșării agresiunii naziste îm
potriva poporului sovietic, dar 
dincolo de evenimentele imediate 
limitate la cîteva zile, romanul 
implică prin urmărirea evoluției 
protagoniștilor principali, întrea
ga epocă de dinaintea războiului. 
Din această confruntare de pla
nuri își trage de fapt romanul 
adevăratele lui semnificații. Di
mensiunea monstruoasă a barba
riei naziste reiese din contrastul
cu existența pașnică asupra căre
ia se năpustește, precum același 
contrast va sugera de la bun 
început, existența unei forțe ca
pabile să înfrunte și să înfrîngă 
planurile trufașilor invadatori.

ntunire cu eroi cunoscuți
Deși axul romanului rămîne, 

cum o indică însuși titlul său, 
urgia războiului, cele mai multe 
dintre paginile „Rugului" reflectă 
preocupările constructive, năzu
ințele creatoare ale oamenilor so
vietici surprinși de atacul nazist 
în plin efort de consolidare a 
orînduirii socialiste. „O vară ne
obișnuită" se încheia o dată cu 
triumful forțelor revoluționare în 
războiul civil. Perioada următoa
re, a construcției desfășurate a 
noii orînduiri, este jalonată în 
„Rugul". Fostul luptător Kiril 
Izvekov, ostașul neînfricat din 
„O vară neobișnuită", a devenit 
un energic activist pe frontul edi
ficării practice a socialismului. A 
schimbat multe locuri de muncă, 
fiind trimis totdeauna unde era 
mai greu și cu tenacitate, cu mo
destie, a făcut din sarcinile încre
dințate cea mai importantă ches
tiune personală. El unește clar- 
v’z’uriea. pasiunea comunistă 
pentru nou, cu devotamentul ne
țărmurit față de cauza partidu
lui. din care se consideră făcînd 
parte cu toată ființa sa. Devota
mentul lui Izvekov este pus la 
încercare cînd asupra lui se răs- 
frîng consecințele cultului per
sonalității, sub forma unor bănu
ieli nedrepte, dai' încrederea lui, 
d"''’ndită în anii de luptă revo
luționară, nu se clatină. Departe 

de a dezarma, în orășelul de pro
vincie unde trebuie să lucreze, el 
descoperă imediat resurse noi de 
muncă avîntată, convins de ne
cesitatea datoriei și de invincibili
tatea adevărului comunist. Acolo 
îl găsește izbucnirea celui de al 
doilea război mondial și este 
limpede că patria sovietică va 
avea în el un apărător neîn
fricat.

Alături de Izvekov, îl reîntîl- 
nim pe scriitorul Pastuhov. Nu
mărul pieselor sale de teatru a 
crescut, prestigiul său s-a consoli
dat. Acum stă la Moscova, unde 
și-a întemeiat un nou cămin, 
trăind mai departe mulțumit de 
arta și de persoana lui. Tocmai 
i s-a pus în repetiție o comedie, 
al cărei succes nu-i provoacă 
nici un dubiu cînd, dintr-odată, 
vestea războiului îi modifică per
spectiva. Genul său de a scrie 
grațios-superficial nu mai poate 
avea ecou în public, va trebui să 
dea altceva teatrului, dar nu îna
inte, probabil, de a-și reexamina 
tot stilul de viață, de a trece prin 
încercări capitale. Unora, aceste 
încercări cu urmări fundamen
tale pentru întreaga lor compor
tare le sînt hărăzite chiar din 
primele zile ale războiului. Este 
cazul altei vechi cunoștințe din 
romanele anterioare ale scriito
rului, actorul Țvetuhin. Prins de 
evenimente într-un orășel de gra

niță, trece prin barajul bombar
damentelor și prin avatarurile re
fugiului ca printr-un veritabil 
purgatoriu. Față în față cu 
moartea, el redobîndește, puter
nic, sentimentul solidarității 
umane, inima lui deprinsă să 
mimeze artificial sentimente în
vață iar căldura vibrației directe, 
se leapădă de crusta străină a 
blazării. Asupra lui are o influ
ență binefăcătoare exemplul Anei 
Tihonovna Ulina. Aceasta nu este 
alta decît micuța Anocika, cea 
care la sfîrșitul „Primelor bu
curii" se rătăcise într-o sală de 
teatru fascinată de miracolul sce
nei, ajunsă, între timp, artistă a 
poporului. Realitatea războiului 
este cu atît mai cruntă pentru ea 
cu cît întreaga-i ființă, felul de 
a fi, căldura pusă în raporturile 
cu ceilalți, căldură din care își 
trăgea seva interpretărilor pe sce
nă sînt o minunată expresie a 
bucuriei de a trăi.

Situațiile noi în care sînt în
fățișați eroii lui Fedin în acest 
roman le întregesc tabloul evo
luției acestora, fără o îmbogățire 
substanțială a personalității lor. 
„Rugul" face parte dintr-o amplă 
frescă epică și aprecierea lui tre
buie făcută prin integrarea în 
context. Așa cum se prezintă, 
romanul nu este încă încheiat : 
avem de a face doar cu cartea 
primă și este evident că aceasta 
pune numai premisele unei des

fășurări epice ce se anunța inte
resantă. Pe lîngă eroii cunoscuți, 
intră în acțiune reprezentanții 
unei alte generații, ca Alexei 
Pastuhov și Igor Rogozin, tineri, 
impetuoși, care urmează să 
aducă în romane suflul gene
rației născute și crescute în 
socialism, cu problemele ei spe
cifice. în raport cu romanele ce
lelalte, „Rugul" beneficiază de o 
particularitate care trebuie men
ționată. Dacă „Primele bucurii" 
era romanul controverselor des
pre artă, dacă „O vară neobiș
nuită" întruchipa avîntul ideiior 
revoluționare, „Rugul" îi surprin
de pe eroi mai ales în viața lor 
de familie (desigur nu în afara 
dorinței autorului de a reliefa ur
gia războiului ce avea să izbească 
fără milă tocmai familia, locul 
unde se vor simți cel mai acut 
dramele). „Rugul" poate fi consi
derat și ca o replică. După cum 
unele concepții artistice nefunda
te din „Frații" își aflau răspuns 
în „Primele bucurii", viziunea oa
recum fatalistă și insuficient cri
tică asupra războiului din „Orașe 
și ani" este revizuită și comple
tată acum de scriitor, în „Rugul". 
Toate acestea stîrnesc un interes 
real față de ultimul roman al lui 
Konstantin Fedin și fac să fie 
așteptată, cu o vie curiozitate, 
continuarea b”.

Geo ^eroan
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transporturilor
In condițiile marelui stat sovietic, cu 

imensul său teritoriu, cu multiplele do
menii de activități economice, cu regiuni 
economice foarte variate și cu o complexă 
diviziune socialistă a muncii între repu

blici și regiuni transportul feroviar joacă 
un rol extrem de important.

Volumul transporturilor pe căile ferate 
însumează, de pildă, o cotă ce reprezintă 
circa 80 la sută din totalul transporturilor

efectuate în U.R.S.S. Numai în ultimii ani 
au fost construite cîteva mii de kilometri 
de cale ferată, iar pe parcursul altor cîteva 
mii liniile au fost dublate.

Reutilarea tehnică a transportului fero
viar se înfăptuiește pe o scară din ce în ce 
mai largă. Ca rezultat al ultilizării celor mai 
noi mijloace tehnice capacitatea de trans
port a căilor ferate și gradul de siguranță 
al circulației trenurilor au sporit într-o mă
sură considerabilă. Mii de kilometri de ma
gistrale feroviare, sute de noduri de cale fe
rată și stații intermediare sînt echipate as
tăzi cu instalații moderne ,de radiocomuni- 
cație între mecanicii de locomotivă și per
sonalul de mișcare. Lucru cârg a avut drept 
urmare îmbunătățirea conduperiî circulației 
trenurilor, micșorarea timpului de prelucrare • 
a garniturilor în stații și sporirea vitezelor 
și capacităților pe secțiile de circulație.

Uniunea Sovietică ocupă astăzi primul loc 
în lume în ce privește volumul transportului 
feroviar. In perioada 1959—1965 traficul fe
roviar sovietic urmează să crească cu 40—45 
la sută, în cadrul septenalului lungimea 
căilor ferate trecute la tracțiunea electrică 
și Diesel urmînd să însumeze circa 100.000 
km. în 1965, arată prevederile septenalului, 
85—87 la sută din întreg traficul căilor fe
rate se va realiza cu ajutorul locomotivelor 
electrice și Diesel, față de numai 26 la sută 
în 1958. După cum nu e lipsit de interes și 
faptul că tot în anii septenalului trecerea la 
cele mai moderne și eficiente sisteme de 
tracțiune electrică în curent alternativ se va 
face pe un parcurs de mai bine de 11.000 
km de cale ferată. In sfîrșit, tot pînă în 
1965 vor fi introduse blocul de linie automat 
și centralizarea dispecer a secțiilor feroviare 
pe o lungime de 18—20.000 km. în același 
timp, a fost planificată o largă utilizare a 
comunicațiilor prin radio-relee, centraliza
rea electro-dinamică a 28—30.000 macaze, 
introducerea în mare număr a instalațiilor 
de televiziune pentru urmărirea activității 
desfășurate în parcurile de sosire și expe
diere.

Pe aceeași linie de progres tehnic se în
scriu și acțiunile de automatizare a rețele
lor locale de telefonie și a unor rețele inter
urbane de telecomunicații. Introducerea in
stalațiilor de automatizare și centralizare 
dispecer va aduce statului sovietic o econo
mie de zeci de milioane de ruble anual, o 
reducere a personalului de exploatare și o 
mare economie de mijloace materiale.

Desigur, una din condițiilor esențiale ale 
sporirii volumului de transporturi o consti
tuie sporirea continuă a productivității 
muncii. în cursul septenalului, ca rezultat 
al reutilării tehnice și al îmbunătățirii uti
lării mijloacelor de bază, productivitatea 
muncii în transportul feroviar sovietic va 
crește cu 34—37 la sută, depășind astfel ac
tualul nivel al productivității muncii la căile 
ferate din S.U.A. în felul acesta, aproxima
tiv 90 la sută din creșterea traficului va fi 
realizată pe seama sporirii productivității 
muncii.

După cum se știe, cel mai eficient mijloc 
de sporire a traficului și de reglare a circu
lației trenurilor este centralizarea-dispecer. 
Această instalație permite operatorului dis
pecer de pe o secție feroviară să comande, 
dintr-un singur punct, macazurile și semna
lele tuturor stațiilor intermediare de pe sec
ție pe o lungime de circa 150—200 km. în 
afară de faptul că folosirea ei contribuie la

30—40 la sută a capacității desporirea cu
trafic a liniilor, ea permite totodată sporirea 
vitezei de circulație a trenurilor și reduce
rea personalului de exploatare. în ultimii 
ani, specialiștii sovietici în automatică și 
telemecanică s-au orientat spre cele mai noi 
tipuri de aparate ce pot fi folosite în cadrul 
instalațiilor de siguranță a circulației, ela- 
borînd instalații ultramoderne de centrali- 
zare-dispecer care folosesc sistemele de co
duri de frecvență și echipamente pe bază de 
semiconductor!. Iată, pe scurt, cele mai im
portante caracteristici ale acestui ultim sis
tem de centralizare-dispecer cu cod de frec
vență : numărul obiectelor (parcursuri) co
mandate dintr-un singur punct — 864; numă
rul de informații (obiecte controlate la dis
tanță) — 1250; durata ordinului de comandă 
— 1—1,2 secunde iar durata raportării in
formației de tele-control — 0,25 secunde. In 
cadrul acestei instalații ope
ratorul dispune de un pupi
tru prevăzut cu lumino- 
schemă, toată munca sacou- 
stînd în a urmări graficul 
de circulație, a executa co
menzile pe pupitru și a a- 
sista la raportarea realizării 
comenzilor. Instalația este 
completată cu un dispozitiv 
treno-graf, 
ză automat graficul real de 
circulație.

Mult răspîndite sînt și in
stalațiile de centralizare e- 
lectro-dinamică a macazuri
lor și semnalelor ; 
zent în Uniunea 
sînt centralizate 
namic zeci de mii 
zuri și semnale luminoase. O 
asemenea instalație permite 
impiegatului de stație să 
conducă singur de la pupi
trul de comandă prevăzut cu 
lumino-schemă întreaga ac
tivitate legată de primirea, 
expedierea, descompunerea 
și compunerea garniturilor 
într-un nod feroviar. Stabi
lirea parcursurilor se face 
prin apăsarea unui buton de 
începere și a unui buton 
de terminare a parcursului, 
după care se aprinde o ban
dă luminoasă albă care tra
sează parcursul comandat. Pe 
lației trenului banda devine roșie, parcursul 
anulîndu-se pe măsura realizării sale. Insta
lația mai este prevăzută și cu un sistem de 
semnalizare automată a intrării și ieșirii tre
nurilor din zona stației.

Instalațiile blocului de linie automat 
funcționează în Uniunea Sovietică pe secții 
de circulație, permițînd urmărirea trenurilor 
la intervale de timp în loc de intervale de 
stație. Circulația se face pe baza semnalelor 
luminoase care își fixează indicațiile în mod 
automat, în funcție de poziția 
Astfel, un semnal dă indicația 
atîta timp cit sectorul pe care-1 acoperă este 
ocupat de tren

sectorului acoperit poate apare lumina per- 
misivă — mai întîi galbenă, apoi verde.

Blocul de linie automat este completat, 
pe mii de kilometri, cu instalații de semna
lizare automată încorporate pe locomotive. 
Datorită lor, în condiții grele de circulație 
cum ar fi pe liniile de munte sau în condi
ții atmosferice nefavorabile, mecanicul are 
posibilitatea să urmărească direct, în loco
motivă, indicația semnalului luminos din 
cale, transmiterea lui la semnalul miniatură 
din cabină realizîndu-se cu ajutorul instala
țiilor complexe de semnalizare automată de 
pe mașină, completate cu autostop. Liniile 
dintre două semnale formează un circuit e- 
lectric care, la scurtcircuitarea șinelor prin 
osie, permite demararea unui traductor spe
cial de impulsuri de cod care se transmit 
prin metoda inducției în bobinele de recep
ție amplasate în fața locomotivei. Impulsu-

automat din cale și frînele automate ale tre
nului.

Ca un pas mai departe în tehnica automa
tizării conducerii trenului poate fi citat 
„mecanicul automat", experimentat în cîteva 
variante pe secția Moscova-Klin. Locomoti
va electrică sau Diesel este înzestrată cu o 
mașină electronică de calcul care face le
gătura între diverșii parametri ai trenului, 
profilul căii, semnalele de circulație și tim
pii de mers din grafic, în scopul elaborării 
ecuației generale a mișcării trenului și sta
bilirii modului de acționare asupra comen
zilor locomotivei. în acest caz se ține sea
ma de condițiile meteorologice, 
du-se un control 
mentele de circulație și parametrii instala
țiilor de pe locomotivă sînt transmise în 
mod automat la un centru de calcul 
face coordonarea de ansamblu.

realizîn- 
continuu al vitezei. Ele-

care înregistrea-

în pre- 
Sovietică 
electrodi- 
de maca-

Șantier de cale ferată (Foto : M. Popov)

«ii

măsura circu-

trenurilor, 
„pe roșu“

și numai după eliberarea

rile preluate de locomotivă sînt amplificate 
și apoi descifrate, permițînd în final acțio
narea unui ansamblu alcătuit din semnalul 
miniatură, ventilul electropneumatic legat 
cu conducta de aer a trenului și o manetă 
de vigilență. Presupunînd că din diferite 
cauze indicația pernrisivă a semnalului se 
schimbă într-una nrai restrictivă, intră în 
acțiune un fluier care-1 obligă pe mecanic 
ca, intr-un interval de 5—7 secunde, să ia 
măsuri de frînare. Iar dacă, să zicem, meca
nicul se află în imposibilitate de a lua mă
surile necesare de protejare a circulației, 
instalația de frînare intră singură în func
țiune, trenul oprindu-se automat. în mod 
practic avem aici de-a face cu o instalație 
de legătură între sistemul blocului de linie

PUNCT E

NOVOKUZNEȚK
La combinatul metalurgic vestsiberian a intrat în 

baterie dc cocs. Colectivul combinatului a sărbătorit 
septembrie a.c., cînd noua baterie a furnizat industriei primele produse.

funcțiune prima** 
evenimentul Ia 30

MAGNITOGORSK

NEVINNOMISSK
Ogoarele colhozurilor și 

nord au primit un prețios 
combinatul chimic (lin Nevi 
tului urmează să intre în funcțiune abia la sfîrșitul anului viitor, în- 
grășămîntul mineral a putut fi livrat unităților agricole în cantități în
destulătoare prin sporirea capacității de producție a trei agregate 
existente.

sovhozurilor din regiunea Caucazului de 
îngrășămînt mineral, carhomida, produs de 

'innomîssk. Deși utilajul de baza al combina’
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în acest an — al cincilea an al septenalului — colectivul de muncă 

eomunistă al minei „Magnitnaia*1 a dat peste plan 500.000 tone de 
minereu de fier. în cinstea celei de a 46-a aniversări a Marii Revo
luții Socialiste din Octombrie membrii colectivului și-au luat angaja
mentul să dea o cantitate suplimentară de încă 50.000 dc tone de mi
nereu. Minerii și-au îndeplinit angajamentul înainte de termen, reali- 
zînd 70.000 de tone de minereu.

IVANOVO

TAȘKENT
Uzina de aparataj hidraulic din Tașkent a executat recent o impor

tantă comandă pentru străinătate. Este vorba dc expedierea unui marc 
număr de aparate către Institutul național de resurse hidraulice din 
Cuba, pentru lucrări de prospecție în vederea construirii de centrale 
hidroelectrice. Aparatele permit măsurarea solidității solurilor, viteza și 
compoziția apelor.

E
P
E
R

In cadrul Consiliului economiei naționale din regiunea Volgăi supe
rioare a luat ființă un institut economic pe baze obștești. Din corpul 
didactic fac parte conducători ai consiliului, ingineri, lucrători ai insti
tutelor de cercetări.

BARNAUL
A fost «lată în exploatare linia ferată electrificată Altaiskaia-Atrșta 

pe o distantă de 200 km. Croindu-și drum prin păduri, mlaștini și 
munți, noua linie ferată leagă regiunile agricole ale Altoiului de Kuz- 
bassul industrial. Linia e prevăzută cu dispozitive automate și de tele- 
dirijare.

HARKOV
Tractoarele IITZ produse de uzina din Harkov se bucură de o largă 

apreciere în întreaga lume. Ele lucrează pe ogoarele a douăzeci de 
țări din Europa, Asia, Africa și America latină unde realizează, dato
rită robusteții lor, performanțe record. în cursul acestui an uzina a 
livrat, de asemenea, în multe țări cîteva sute de mașini pentru grădi
nărit și diferite alte culturi. Printre țările respective 
și Etiopia, Siria și Olanda, Bulgaria și India.

Un înalt grad de mecanizare și automa
tizare a fost de asemenea atins în Uniunea 
Sovietică și în unele triaje.

Conducerea rațională a procesului de tri
ere a fost în U.R.S.S. soluționată cu ajutorul 
a două tipuri de instalații automate, a căror 
experimentare s-a terminat nu de mult, în 
triajul Losinoostrovsk din Moscova și în 
triajul Moskovski din Leningrad. Mașinile 
electronice de calcul, instalațiile radar de 
măsurare a vitezei și basculele automate de 
măsurare a greutății convoaielor, utilizate 
în aceste instalații, au reușit să rezolve ra
pid și extrem de precis problemele impuse 
de activitatea grea din triaje. înalta produc
tivitate a cocoașelor de triere automatizate 
permite acum trierea a 8—10.000 vagoane 
pe zi, cu o reducere simțitoare a persona
lului de exploatare.

Nu putem încheia rîndurile de față fără 
a atrage atenția asupra faptului că, în ulti
mii ani, în Uniunea Sovietică se fac ample 
cercetări în domeniul utilizării radio-comu- 
nicațiilor în comanda macazurilor și al uti
lizării radio-releelor pentru comunicațiile 
telefonice între stații. Ca elemente impor
tante de tehnică nouă, asupra cărora se in
sistă pe linie de cercetare și proiectare, se 
mai remarcă utilizarea televiziunii în stațiile 
de triere pentru observarea raioanelor de 
compunere și descompunere, in fază de ex
perimentare și chiar de introducere aflîn- 
du-se instalații pentru depistarea încălzirii 
fusurilor de osie. în foarte multe triaje sînt, 
de asemenea, utilizate de către scriitorii de 
vagoane instalații portative de radio 
sie-recepție. Consfătuirea unională a 
viarilor sovietici care a avut loc anul 
a analizat pe larg sarcinile ce stau 
în fața transportului pe calea ferată, 
niind că singura cale de realizare a
volum mereu sporit al traficului o constituie 
mecanizarea și -automatizarea complexă, co
laborarea permanentă a tuturor specialiști
lor, ridicarea calității muncii, precum și 
scoaterea la iveală și folosirea la maximum 
a tuturor rezervelor existente. Sarcini pe 
care, de altfel, feroviarii sovietici le si 
realizează, an de an. cu rezultate tot mai 
bune.

emi- 
fero- 

trecut 
astăzi 
subli- 
unui

se numără Grecia

KIEV
Cunoscuta brigadă de mineri a lui Nikolai Mamai de la mina nr. 1 

„Suhodolskaia1" a înregistrat lin nou record în muncă : în septembrie 
a.c. a extras cu combina „Ukr-1“ 25.000 tone de cărbune.

ALITUȘ
Uzina „Ukmașina" din Alituș (R.S.S. Lituaniană' 

2.000 de frigidere de un t‘,p «nLîu’ate „Sna'go”. 
noul frigider nu se d^scbes'e de cei-rdți semeni 

strucția îi e fundamental schimbată. Corpul, de 
plăci de lemn vopsite cu mtro-esna'l iar iz_’....... ..........  v__ .
Fabricarea fiecărui frigider dc acr't t'p permite economisirea a 48 I;- 
lograme de oțel laminat. în 24 dc ore „Snaige“ consumă numa' 
0,45 kW/h.

a 
P:
săi și totuși co "- 

pildă, c rcal'zat din 
izolarea termică din pîex'g'a-.

3

produs primele 
in aspectul său, 3)

ing. Gh. *tâfaaiu
Director al direcției tehnice din 
Ministerul Transporturilor și Tele

comunicațiilor
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Industria ușoară sovietică a pus la 

dispoziția cumpărătorilor multe nou
tăți. Să spicuim cîteva.

Combinatul textil din Kalinin a pregătit 
femeilor o surpriză de sezon dintre cele 

mai plăcute : jachete din imitație dc piele, fru
moase, practice și elegante. Ele pot întregi 
foarte bine atît ținuta sport, cit și cea de oraș. 

Meșterii din Kalinin prelucrează însă și alte 
fibre sintetice : ecsolan, acrilan, orlon,~ care se 
vor transforma în articole de îmbrăcăminte 
moderne, pe gustul exigent al cumpărătorilor.

Mașina de spălat „Nistru" spală,
tește și stoarce. Forma mașinii e modernă 

și frumoasă. Gabaritele ei : 40x67x69 centi
metri. Greutatea : 45 kilograme. Locul nașterii : 
uzina „Electromașina" din Chișinău.

Ce părinte n-ar face totul pentru a-și 
vedea copilul bine și frumos îmbrăcat ?

In ajutorul mamelor și al taților a venit fabrica 
dei confecții nr. 24 din Iaroslavl, care a trimis 
în magazine noi sortimente de îmbrăcăminte 
pentru copii. Foarte reușite sînt —■ după cum 
nel încredințează presa sovietică — completu
rile pentru fetițe. Ele sînt compuse din : 
pardesiu de pichet, rochiță din satin imprimat 
în culori vii. pălăriuță, poșetă.

confecții nr. 24 din Iaroslavl, care a trimis

Jupiterul de care va fi vorba în rîndurile 
de față nu stă în Olimp, ci la... fabrica 

de aparate de radio din Dnepropetrovsk. Apara
tul cîntărește doar ceva mai mult de două sute 
deigrame, dar prin hărnicia și acurateța cu care 
lucrează pe cele două lungimi de unde — lungi 
si medii — se poate lua la întrecere cu 
giganții cu multe lămpi.

De altfel, „ Jupiter" nu este singura noutate. 
Aparatele „Lastocika" și „Selga“ au plăcut și 
ele cumpărătorilor. Cîntăresc puțin — cam 
cinci sute de grame și se deosebesc de vechile 
modele prin faptul că scala nu este rotundă, 
ci orizontală, iar grila metalică.

Pălărie, fular, poșetă și mănuși — este o 
garnitură care merge de minune în cel 

puțin trei dintre cele patru anotimpuri. Fabri- 
mai multe tipuri

garnituri, în culori vii.
cile clin Moscova au pregătit 
de

,,Boala“ timbrelor
filatelioterapia

Un pachet predat guvernului țarist în 
decembrie 1908 a tulburat liniștea Pa
latului de iarnă. A fost pus în mișcare, 
în mare grabă, întreg aparatul poliție
nesc. Spre secțiile poliției secrete și ale 
jandarmeriei au prins să zboare instruc
țiuni secrete, în care se pomenea, de 
minele unui oarecare Tomilin.

Cu puțin înainte de acest eveniment, 
Banca națională din Japonia primise de 
la Tomilin o scrisoare prin care acesta 
cerea să depună spic păstrare suma de 
200.000 de ruble. Bancherii japonezi, 
care văzuseră multe în viața lor, au ră
mas uimiți în fața acestei sume. Inștiin- 
lînd guvernul țarist, acesta a luat mă
suri pentru stabilirea identității poseso
rului uriașei sume.

Cu ajutorul poliției, Tomilin a fost cu- 
rînd descoperit. Era... vînzător la un 
magazin de manufactură. La interogato
riu Tomilin a arătat că n-are bani dar 
că îi place să colecționeze timbre. Scri
soarea către banca japoneză fusese 
concepută pentru a obține cu prilejul 
răspunsului, un timbru străin. O scri
soare asemănătoare expediase și în 
Romînia.

Jandarmii l-au calificat drept „bolnav 
filatelic" și l-au lăsat în pace.

în schimb, academicianul Ivan Pavlov 
a spus odată unui medic :

- Timbrele au asupra sănătății mele 
un efect mai bun decî-t bromul dumitale.

Să fie vorba doar de o ciudățenie a 
unui mare savant ?

Nu. încă la începutul secolului nostru 
un medic din Viena a atras atenția a- 
supra însușirilor curative ale colecționă
rii timbrelor. Faptul a fost confirmat, 
in 1930, de un medic londonez. Din pă
cate, însă, colegii lui de breaslă și-au 
bătut joc de afirmațiile lui...

Astăzi medicii se interesează din ce în 
ce mai mult de problemele filatelice. în 
ultimul timp, „metoda colecționării de

<7) up zeee
și pe 
apre-

Kazahstanul de nord. Cît ve- 
ochii se întindea stepa pustie, 
o nesfîrșită blană de cămilă, 
de smîrcuri și bălți pe unde

a u (...

pentru tineret

Cam aceasta am vrut să vă spun 
despre uimitoarele însușiri ale filateliei 
— această minunată pasiune dintre ne
număratele pasiuni omenești.

V. Hohîacev

C R E I O N

4 !

1953. 
deai cu 
sură ca 
înecată 
hălăduiau doar gîștele sălbatice, unde 
creștea doar stuful. La marginea unei 
astfel de mlaștini, într-o zi de primăva
ră, s-a oprit un „CAZ" stropit de sus 
pînă jos cu noroi. Din el a coborît un 
om care a înfipt în pămîntul moale un 
țăruș, rostind solemn :

— Aici va fi sovhozul „Ișimski". Șo- 
• ferul, pe nume Hatif Nuriev, l-a pri
vit cu uimire pe arhitectul înalt de sta
tură pe care-1 adusese cu chiu cu vai 
pînă acolo. „Sovhoz în împărăția asta 
a gîștelor sălbatice Dar în zilele ur
mătoare, în stațiile de cale ferată cele 
mai apropiate au sosit primii comsdmo- 
liști veniți să lucreze în sovhozul „Ișim- 
ski“. Autocamioanele i-au transportat la 
locul indicat de țăruș. S-au ivit în ste
pă primele corturi. Au sosit apoi tractoa
rele care au răsturnat primele brazde...

De atunci au trecut zece ani. Cum 
arată sovhozul „Ișimski" astăzi ? Răs
punsul îl dau 
„Smena" într-un 
numărul pe 
asanate. Din 
da iazurilor, 
transformată 
zul lucrează 
din caro pe 
cereale, peste 3 000 hectare de islazuri, 
o grădină de 7 hectare. în locul cortu
rilor din primele zile s-a construit o 
nouă așezare cu sute de case albe rîn- 
duite pe străzile : Comsomolului, Lenin
gradului, Cubanului, cu canalizare, cu

corespondenții revistei 
reportaj publicat în 

septembrie. Bălțile au fost 
loc în loc strălucește oglin- 

Stepa înțelenită a fost 
în ogoare roditoare. Sovho- 
astăzi 42.000 de hectare 

38.000 se întind lanuri de

Leningradul se mîndrește nu numai cu minuna, 
tele-i ansambluri arhitectonice, ci și cu eleganța 
vestimentară a locuitorilor săi. Creatorii de mo
dele din metropola nordică s-au impus în întreaga 
Uniune Sovietică și dincolo de hotarele ei. Linia 
simplă, modernă și în același timp elegantă pe 
care o abordează este foarte apreciată. De altfel, 
aveți posibilitatea să vă convingeți și singuri. In 
fotografia alăturată prezentăm două modele de

toamnă pentru tineri. Pardesiul fetei se încheie la 
două rînduri de nasturi. Gulerul, nasturii și cozo
rocul micuț, cochet, al beretei sînt confecționate 
din piele sintetică. Deiniul băiatului se încheie Ia 
un singur rînd de nasturi și are mîneca raglan, 
Cordoanele înguste, cu cataramă, subliniază linia 
sportivă a ținutei. Modelele au fost create de luri 
Vasiliev, de la Casa de modele din Leningrad.

timbre poștale" e folosită destul de des 
în tratamentul afecțiunilor neuropsihice.

Filatelioterapia constă în stimularea 
interesului pentru colecționarea de tim
bre, pasiune care implică o serie de ope
rații ce pot preocupa pe bolnavi : co
respondență, sortarea timbrelor, schim
bul de timbre —■ și de păreri — în ca
drul cercurilor filatelice. Toate acestea 
au un efect calmant și combat starea 
de apatie, depresiune său astenie ner
voasă. Filatelioterapia trebuie, însă, a- 
plicată de la caz la caz, ținîndu-se sea
ma de preocupările și gusturile bolna
vului. precum și de genul afecțiunii. A- 
mintim, de asemenea, că după părerea 
lui Pavlov colecționarea este un fel de 
școală a voinței. în acest sens e elocvent 
cazul povestit de scriitorul Boris Po
levoi :

La Ambasada sovietică .din India a 
sosit o scrisoare din Irkutsk. Ea venea 
de la Elena Tulugurova care scria că 
fiul ei, Alioșa, în vîrstă de 11 ani, 
luînd parte la stingerea unui incen
diu izbucnit la școală, se alesese cu 
arsuri grave. Starea băiatului era în
grijorătoare.

,,..Mi-am amintit deodată — scria 
mama — că fiului meu îi plac timbrele 
poștale. I-am adus albumul la spital și 
în timp ce-1 frunzăream căutam să ob
serv dacă nu cumva în ochii Iui indife
renți la toate se aprinde o seînteie de 
interes. Cînd am ajuns la fila cu timbre 
din India, Alioșa s-a înviorat și a zîm- 
bit. Primul zîmbet după mai multe luni 
de boală. Nu știu ce să spun, dar me
dicii consideră că din ziua aceea starea 
băiatului s-a îmbunătățit".

școală, casă de cultură, stadion. Aici lo
cuiesc 2 300 de muncitori și muncitoa
re, fără a mai pune la socoteală 
noii născuți, al căror număr este 
ciabil.

Cînd a venit în sovhoz, Tosea 
nova avea 18 ani. înainte lucrase 
cinematograf din Leningrad, fiind con
troloare de bilete. Cîte glume n-au fă
cut atunci tractoriștii veniți din Cuban 
pe socoteala nepriceperii ei într-ale a- 
griculturii ! Dar ce depărtate i se par 
astăzi acele vremuri 1 Acum se numără 
printre „veteranii" sovhozului, s-a așezat 
în casa ei, înălțată cu propriile-i mîini, 
și-a întemeiat un cămin, își crește copiii.

Cînd a venit acolo cu tatăl lui, Tolea 
Egorov era un puștan de treisprezece 
ani. E] și Vitea Nujnîi erau pe atunci 
singurii băieți din tot sovhozul. Băieții 
au crescut. Tolea a devenit strungar iar 
Vitea lăcătuș. De curînd s-au întors din 
armată — bărbați în toată firea. Com- 
somoliștii l-au ales pe Tolea Egorov or
ganizator de Comsomol. Iar în ce pri
vește echipa de fotbal a sovhozului, c 
„stîlpul" ei : centru atacant.

Tatăl lui Tolea și ceilalți „întemeie
tori" ai sovhozului nu mai sînt tineri, 
mulți dintre ei au trecut de 40 dc ani, 
în păr li s-au ivit fire argintii. Și totuși 
„Ișimski" este un sovhoz al tinereții. în 
fiecare an sosesc băieți și fete din cele 
mai îndepărtate colțuri ale Uniunii So
vietice. Doi din aceștia sînt soții Viktor 
și Valea Rîndin. Au venit tocmai din 
Tbilisi. El e lăcătuș, ca zootehniciană. 
Pînă nu de mult purtau nume diferite. 
In timp ce Viktor își făcea stagiul mi
litar, Valea s-a înscris Ia Institutul zoo- 

veterinăr din Tbilisi. Viktor s-a întors 
din armată. Aștepta să termine și Valea 
institutul ca să se căsătorească. Se cu
noșteau dțfjCmd purtau cravate roșii de 
pionieri. Ș-jui jucat împreună în aceeași 
curte. $1 iată că a sosit și ziua cînd Va
lea a primit diploma de zootehniciană. 
Din cei cincizeci de absolvenți, cinci au 
hotărît să plece în regiunea Kazahsta- 
nuluj dc nord, pe pămînturile desțele
nite. Printre ei se afla și Valea.

I-a comunicat logodnicului — cam cu 
strîngere de inimă — hotărîrea pc care 
a luat-o.

— înțelegi, Viktor, acolo e mare ne
voie de zootehnicieni...

-— Dar ce, parcă de lăcătuși nu e ne
voie ? — i-a răspuns Viktor fără să stea 
o clipă pe gînduri.

îndată după nuntă și-au făcut gea
mantanele, și-au luat ghitara și au ple
cat. Valea răspunde acum de 650 de 
vite din rasa roșie de stepă. Fermele 
secției a treia, a sovhozului, unde Valea 
a fost numită zootehnician-șef, sînt așe
zate în vecinătatea iazurilor, într-un loc 
pitoresc. După orele de muncă tracto
riștii, combainerii se înșiră pe mal să 
pescuiască crapi...

Tot ce 0u găsit aici Viktor și Tolea e 
rodul muncii neobosite ;t întemeietori
lor sovhozului și a celor ce-au venit 
după ei Pînă și primii puieți de crap 
au fost aduși din altă parte. Viktor și 
Tolea Rîndin nu mai trebuie să ia totul 
de la început cum au trebuit să facă 
înaintașii lor, acum zece ani...

S. Podind
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PLACI AGLOMERATE CU RĂȘINI DE UREOFORMALDE- 
HIDA DIN AȘCHII DE LEMN TRIPLU STRATIFICATE

ECONOMICE, STABILE, GROSIMI UNIFORME, RANDAMENT 
SPORIT LA CROIRE, PERFECT PLANE. FORMATE PRACTICE, 

SE POT FURNIRUT etc.

Domenii de utilizare:
MOBILIER, PLAFOANE, PEREȚI DESPĂRȚITORI. AMENA
JĂRI INTERIOARE. VAGOANE TRAMVAIE, LAMBRIURI.

CONSTRUCȚII NAVALE etc.

Greutate specifică 60 kg/mc. Grosimi : 8. 12 16 19, 22 25 mm
Formate: 1.830'3.660 1.830 1 830 mm. 2 440/1.830, 1.220 1.830 mm
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In favoarea unor schimburi comerciale far a discriminări

LA HOTELUL „MAYFLOWER",
GLASURI LUCIDE...

Pe neașteptate Washingtonul și-a amintit de comerțul americano-sovietic. Intre 17 și 18 septembrie la 
hotelul „Mayflower" din capitala S.U.A. s-a ținut, din inițiativa Casei Albe, o conferință în legătură cu dezvol
tarea comerțului american. Au participat 400 de conducători de mari societăți industriale și agricole americane, 
precum și ai celor mai mari firme de export-import. Spre surprinderea generală participanții la conferință 
s-au pronunțat pentru revizuirea politicii comerciale a S.U.A. față de Uniunea Sovietică și de celelalte țări so
cialiste, deși această problemă nu figura pe ordinea de zi.

Imediat după încheierea conferinței, Luther 
Hodges, ministrul Comerțului al S.U.A., a 
declarat ziariștilor că guvernul „va lua în 
considerare cu toată seriozitatea" recoman
darea oamenilor de afaceri. Ministrul a ca
lificat drept „extrem de semnificativ" faptul 
că „industriașii americani discută acum un 
lucru pe care nu l-ar fi discutat acum un 
an sau doi și anume : dacă n-ar fi bine să 
revizuim politica comercială față de blocul 
sovietic". Această recomandare va influenta, 
desigur, asupra modului nostru de a gîndi —

Comerțului să vorbească despre posibilitatea 
dezvoltării relațiilor comerciale americano- 
sovietice care se încheagă cu greu din cauza 
restricțiilor ridicate de Statele Unite asupra 
exportului în U.R.S.S. al așa numitelor 
mărfuri strategice î

O primă cauză este desigur noul spirit al 
relațiilor sovieto-americane, intervenit după 
semnarea Tratatului de interzicere a experi
ențelor cu arma nucleară în atmosferă, în 
spațiul cosmic și sub apă. îmbunătățirea 
survenită în relațiile dintre S.U.A. și U.R.S.S.

<i adăugat Hodges. Răspunzînd la întrebările pune inevitabil la ordinea zilei și problema 
ziariștilor, el a recunoscut ’ ca .qomefțlil. - dezvoltării comcrțuluVdintre cele două țări.

Dar participanții la. conferință erau oa
meni de afaceri .așa’,Incit’ ș-âr fi sinchisit 
.prea*'puțin de noul'„spirit", dadă n-af fi fost 
îndemnați către dezvoltarea comerțului

tăriie socialiste este un proces bifățjral cafe 
cere atît dezvoltarea exporhilui7.cît.și. a im’- ■ 
portului. „N” —*- '
pâra" — a declarat ministrul american.

Hotărîrea conferinței

rNu se poate vinde, .fără. a cum-

S.U.A. Luînd cuvîntul, la 18 septembrie, la 
posturile de radio și televiziune în sprijinul 
propunerii sale de reducere cu 11 miliarde 
de dolari pe an a impozitelor percepute de 
la populație și corporații, Kennedy a vorbit 
despre măsurile care ar trebui luate „împo
triva unei noi și tragice recesiuni" în eco
nomia țării. în legătură cu cele de mai sus 
președintele a amintit că după primul război 
mondial în economia S.U.A. s-a înregistrat 
în medie cîte o recesiune la fiecare 44 de 
luni. z/în, ianuarie — a declarat semnificativ 
Kennedy: — se vor împlini 44 de luni de la 
ultima recesiune". . ■

.C§.;măsuri /aritireceșive" propune pre- 
șediritete ?/Ultimele 'sale declarații arată că 

. Kgnriețjy-' încearcă să prevină o nouă re- 
| ceșiu'Jie, atît prin' dezvoltarea pieții interne 
I cîf'și a celei' externe. El socotește că prima 

parte, a'problemei ar putea fi rezolvata . prin 
scăderea:/ impozitelor, împrejurare care . ar 
spori puterea de' cumpărare a populației. E ■ 
o măsură rretativ. simplă .’care nu cere, dîecit 
aprobarea Congresului. în același timp,: în 
discursul' ținui lă corifejinta consacrata cîez-' 
volțării /exp,orturilor, președintele f-ă: ciie- 
i
rile americano cu circa 10 la sută, ■ -. . . .

.freședințelp a. atras luarea âmirite că _ex-.. . 
portatofii .a'înericani vor avea. însă' de'îritîm- 
pîriăț nțulte greutăți, $i în cursul ahului'tre-

f

I
i

•I

și .declarația

Tri porturi soComer[ul exterior al U.R.S.S. a luat în ultimii ani o. dezvoltare ' impetuoasă, 
descarcă mărfuri sosite de pe toate meridianele globului.

Hodges, au stîrnit. senzație. Presa americană 
și cea de peste hotarele S.U.A. le-au comen
tat cu aprindere. Agenția „Associated Press", 
de pildă, a remarcat că volumul total al co
merțului țărilor capitaliste cu țările socialiste 
se cifrează la aproximativ 5 miliarde de 
dolari pe an, dintre care numai 125 de mi
lioane de dolari revin S.U.A. „Mulți oameni 
de afaceri americani — a arătat agenția — 
sînt neliniștiți de faptul că . au fost.. înde
părtați de această piață potențială".

Să vedem însă mai îndeaproape ce s-a 
întîmplat De ce au început dintr-o dată in
dustriașii americani și ministrul american al

amerjcanoșsoyietic 
strict comerciale. ,

Principala cauză 
oameni; de afaceri

de alte

40 460

cut exportul S.U.A. a depășit importurile cu 
peste patru miliarde de dolari. Chiar după 
scăderea exporturilor finanțate pe baza alo
cațiilor și creditelor guvernamentale încă a 
existat un sold activ de două miliarde de 
dolari. 
S.U.A. 
doilea 
clarat 
partenerilor noștri comerciali de a ne face 
concurență, intensificată de asociații regio
nale ca „Piața comună", a făcut să intre în 
joc noi factori*.

E puțin probabil că aceste cifre și mai 
ales referirile Ia înrăutățirea relațiilor co
merciale cu țările „Pieții comune", cu care 

. S.U.A/' poartă în momentul de față un
război .tarifar, să fi contribuit la crearea 
unor stări de spirit optimiste printre busi- 
nesșmahii participant'! la conferință. Nu e de 
mirare dar că aceștia și-au îndreptat privi-t 
rile spre’ piața țărilor lagărului socialist.

Viitorul va arăta cit de serios și în ce 
măsură va ține seama guvernul S.U.A. de 
recomandările conferinței. Este evident, to- 

. , .... . .. ... . .. .. tuși, că o îmbunătățire generală a relațiilor
maț pe bușinessmani să.sporească exportu- „americano-sovietice este de neconceput fără 

o îmbunătățire a relațiilor comerciale.

„Avantajele pe care le-au avut 
în lupta de concurență după cel de al 
război mondial au dispărut — a de- 
Kennedy. Capacitatea crescîndă a

M. Epifanov

■
i

aduciitoare de moarte ■

considerente, .

care .i-a determinat pe 
... americani să ia o hotă-

rîre atit'de „senzațională" este împreju
rarea că dezvoltarea comerțului dintre 
S.U.A. și Uniunea Sovietică ar/corespunde 
Cu interesele businessului, cu nevoile eco
nomiei S.U.A. in general.

în ultimul timp, în corul declarațiilor op
timiste despre situația’economiei americana 
pot fi deosebite tot mai limpede note alar
mate Nu ne voiri referi la opiniile unor 
ziariști, ci chiar la aceea a președintelui

Pierdută in imensitatea Oceanului Pacific, cam la o mie de mile slid
es! de Haiti, se află minusculă insuliță Pitcairn. Cei 160 de locuitori ai 
ei alcătuiesc, se pare, cea mai izolată populație din lume. Ea are o vechime 

: de aproape 200 -de ani,..Strămoșii, locuitorilor ..de astăzi au cunoscut toate 
greutățile și lipsurile pe care a. trebuit să le înfrunte Robinson Crusoe. 
.Singurătatea eroului lui Daniel Defoe a fost tulburată de debarcarea unor 
canibali. Izolarea locuitorilor insulei Pitcairn este amenințată însă ele o 
primejdie nemăsurat mai mare: nu de mult in insulă au debarcat alomiști 
francezi. -

; Istoria insulei amintește de cele mai romantice legende despre mă
rile sudului. In 1787 bricul englez cu trei catarge „Bounty" se îndrepta spre 
Haiti , ca să încarce puiet! de arbori de piftie ce urmau să fie plantali in 
Indiiie de vest, spre a se obține, în felul acesta o hrană ieftină pentru scla
vii care lucrau pe plantațiile de trestie de zahăr engleze. Căpitanul bri
cului, un om crud, aproape un sadic, prin apucăturile lui tiranice a deter
minat pînă la urmă o răscoală a echipajului. Răscoala a fost condusă de 
secundul Fletcher Christian.

, ' Căpitanul și cițiva ciraci ai lui au fost debarcați de pe vas într-o 
șalupă aprovizionată cu o mică rezervă de apă și hrană și lăsați în voia 
soartei și a valurilor. . ■ /- —:

, Fletcher Christian, nou! căpitan al vasului, și-a îndreptat numaide
cât nava spre țărmurile insulei Haiti, știind că dacă ar întilni în drum o 
fregată engleză, tot echipajul șău ar fi spînzurat. In cursul scurtei șederi 
în ospitaliera insulă mâi mulți marinari s-ail însurat iar vasul s-a aprovi
zionat cil apă și alimente. Prevăzătorul căpitan a poruncit să se încarce pe 
bric cit mai multe vite vii și semințe, după care echipajul a pornit în cău
tarea unei noi patrii. .

r Bricul a străbătut 8000 de mile pe apele pustii ale oceanului pînă 
cinci, la orizont, s-gir ivit din spuma albă a valurilor stîncile insulei Pit
cairn, care era greșit însemnată pe harță. Greșeala cartografilor era însă o 
garanție, sigură că -miinilrij lungi ale justiției engleze n-aveau să ajungă 

. pină la 'echipajul, răzvrătit. . ... ...
După douăzeci de ani în insulă a poposit întimplător balcniera time- 

• . ricână „Topaze", ai cărei mc.rlnari, o dată întorși in patrie, au făcut cu- 
l ' .rtășAită taina bricului -;,Bou nty " . In 1814, două fregate au pornit din Port- 

smotilh în cântarea ră/.v rotiților. Cîhd echipajele fregatelor au debarcat, 
' iii bubuit de tobe și cu arnrcle în cumpănire, pe insula Pitcairn, au găsit 

>:■ acolo o. colonie înilgritoqre condusă patriarhal de John Adams, singurul 
■ meinbriț aî echipajului de pe „Bounty",, rățn'as în viață, Uimiți de ordinea 

și pacea care doniheaii în insulița pierdută în imensitatea oceanului, că- 
pitarul fregatelor au hotar it sa-i lase în voia lor pe insulari.

. . Altfel Se întîmplă însă lucrurile cu atomișții francezi. în imediat» 
apropiere a insuliței se . află atolul Mururoa care va deveni epicentrul 

, unei explozii nucleare. Alizeele, care adie acolo vor aduce inevitabil pînă 
: la Pitcairn reziduurile purtătoare de moarte ale bombei II franceze.

. Curajul și munca perseverență îi ajută pe membrii micii comunități 
să lupte cu mărfi greutăți, dar ei sînt total lipsiți de experiență în proble
mele, vieții publice internaționale iar guvernatorul englez din insula Fiji, 
de care ține și insula Pitcairn, nu se grăbește să Ic dea ajutor. In numele 
insularilor primarul John Christian, urmaș direct al conducătorului răs
coalei, a trimis peste ocean un energic protest.

Urmașii celor care s-au ridicat odinioară împotriva oprimării și so- 
. mavolniciei nu pot proceda cu maniacii atomiști așa cum au procedat ca 

crudul căpitan. Dar glasul lor care cheamă la pace și dreptate nu va rămîne 
uh strigăt zadarnic în jmens.ita.tea oceanului. Căci ei vor fi sprijiniți de toți 
cei care urăsc moartea atomică.

I. Atlivannikov

■

■ ■
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